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La prova pilot per 
sembrar musclos de 

fora de les badies del 
delta ha funcionat

El Govern i el sector del musclo avancen en noves formes de 
cultiu adaptades al canvi climàtic.

                    P6

Els 60 milions del 2023 se repartiran, la meitat
per als municipis i la resta per a finançar projectes 

d’inversió industrial al territori.

                                      P3

Fons nuclears:
al setembre primer pagament

de 174.000 euros
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EDITORIAL
El compte enrere cap a la 
desnuclearització ja està en marxa

La Unitat d’Atenció Nefrològica de l’Hospital Santa Creu 
celebra el cinquè aniversari del nou emplaçament

Aquest centre de salut 
pública i de titularitat 

municipal és el servei de 
referència a les Terres de 
l’Ebre per a malalts amb 
patologies renals des de 1980.

La posada en marxa d’aquesta 
nova unitat va suposar la con-
solidació d’una aposta pel ser-
vei públic sanitari i de qualitat al 
territori. Un centre punter a les 
Terres de l’Ebre i també referent 
a nivell estatal. En paraules de 
l’alcalde de Tortosa, Jordi Jor-
dan, “la Unitat d’Atenció Ne-
frològica, va efectuar gairebé 
20.000 diàlisis i 3.200 consul-
tes el 2022, i es calcula que ens 
darrers cinc anys s’han dut a 
terme 110.646 diàlisis".
Un aspecte molt important de 
la unitat és que presta serveis 
de prevenció, diagnòstic, pres-

cripció de tractament substitutiu 
i tractaments de malalties renals, 
també en col·laboració amb al-
tres centres sanitaris com l’Hos-
pital Universitari de Bellvitge, 
l’Hospital Universitari Joan XXIII 
o l’Hospital de Tortosa Verge de 

la Cinta.
Un dels valors clau de la Unitat 
d’Atenció Nefrològica és l’aten-
ció assistencial i l’aposta per la 
individualització de les cures. En 
aquesta línia la directora gerent 
del centre, Matilde Villaroya, ha 

comentat el projecte que ha 
entrat en funcionament: la fi-
gura de l’infermer/a referent. 
Consisteix en assignar entre 
4 i 5 pacients a un infermer/a, 
un fet que per a les persones 
ateses es tradueix en una rela-
ció terapèutica, un tracte més 
estret que facilita l’atenció in-
dividualitzada en la persona i la 
seva família, creant un nou pa-
radigma de salut.
A l’acte de celebració va as-
sistir-hi l’alcalde de Tortosa, 
Jordi Jordan; la regidora de 
Salut, Sònia Rupérez; la direc-
tora gerent de l’Hospital San-
ta Creu, Matilde Villarroya; el 
director assistencial del cen-
tre, Francesc Riba; la directora 
d’infermeria de l’hospital, Mireia 
Adell, i la supervisora de la Uni-
tat d’Atenció Nefrològica, Laura 
Colomer.

Cada dia convivim amb 
un bé preuadíssim i 

imprescindible: l’electricitat.

És un miracle de la tecnologia: 
quan volem, prement un botó, 
l’electricitat arriba puntual a tot 
arreu. Avui en dia som electri-
codepenents en tots els sentits, 
i quan hi ha una apagada ens 
inquietem plens d’inseguretat, 
fins que de cop i volta, el miracle 
reviu, i amb ell, els milers de be-
neficis que aporta.
Ara bé, això té un preu i tots 
els consumidors ho sabem. La 
fluctuació d’una factura indexa-
da pot portar al desmai quan la 
subhasta de l’electricitat fa que el 
preu del MWh pugi o baixi d’una 
forma (que pot semblar) arbitrà-
ria, i que aporta grans beneficis a 
les més de 400 facturadores que 
operen al mercat, gestionant les 
línies que, en el cas de Catalu-
nya, pertanyen a FECSA.
L’electricitat està considerada 
una energia secundària i per ob-
tenir-la cal transformar algunes 
energies primàries. Per tant, cal 
produir-la, distribuir-la i factu-
rar-la, és clar.
Hi ha dos models de generació 
d’electricitat: un és amb els re-
cursos renovables presents a la 

natura, com l’energia eòlica, hi-
dràulica o solar. I l’altra model, 
amb els recursos no renovables, 
limitats i molt més contaminants, 
com la crema de carbó, petroli, 
gas, i l’energia nuclear.
Pràcticament el 80% de l’electri-
citat que es genera a Catalunya 
és nuclear, provinent de les cen-
trals Ascó I, Ascó II i Vandellós II. 
L’electricitat es genera a l’extrem 
sud de Catalunya, però els con-
sumidors estan escampats per 
tots els punts del país, obligant a 
crear grans extensions de xarxes 
elèctriques de molt alta tensió 
per transportar l’energia a la res-
ta de punts cardinals. I encara bo 
que aquest, com deia en Llac, és 
un país petit.
Com tot, les centrals nuclears 
tenen una vida útil i en aquest 
moment, quan s’està lluitant 

contra el canvi climàtic i a favor 
de la descarbonització, l’ade-
quació de les nuclears es posa 
en entredit.
Per això la Generalitat va deci-
dir l’any 2021, crear els Fons de 
Transició Nuclear. Aquí la parau-
la forta, la keyword és transició, 
entesa com l’acció de passar, 
més o menys ràpid, d’un estat a 
un altre. En el cas de les nucle-
ars es vol passar de la generació 
de l’energia per mètodes con-
taminants a una cultura verda. 
Per això les centrals nuclears es 
tancaran en un termini d’uns 10 
anys. Això implica la desaparició 
d’uns 3.000 llocs de treball di-
rectes, incidint en diversos mu-
nicipis de la Terra Alta, la Ribera 
d’Ebre i el Baix Ebre. I ampliant el 
cercle, del Priorat i el Baix Camp.
Els Fons de Transició Nuclear 

(FTN), dotats amb 60 milions 
d’euros anuals, tenen com a 
objectiu finançar les accions de 
desenvolupament socioeco-
nòmic i de canvi de paradigma 
energètic a les zones afectades 
pel tancament de les centrals, a
nivell econòmic i social. 
Els FTN provenen d’un projecte 
de llei de mesures fiscals que es 
finança amb el 20% dels ingres-
sos relacionats amb la producció 
d’energia. L’objectiu és transfor-
mar el teixit empresarial i empre-
nedor de la zona i fer més àgil 
l’economia, generant llocs de 
treball en noves àrees produc-
tives. Sense aquests impuls seria
fàcil que el territori que viurà la 
desnuclearització, caigués en 
una certa penúria.
El cronòmetre ha iniciat la marxa 
enrere. Fins a l’octubre es po-
den presentar projectes que es 
puguin finançar amb els recur-
sos del FTN d’enguany. Aquest 
procés és una oportunitat, però 
sobretot un repte. I dels ma-
júsculs, perquè representa una 
nova forma d’enfocar la utilitza-
ció de l’energia a la vida, el tre-
ball, l’economia, aspectes que 
incideixen en la quotidianitat 
més immediata de tantes i tan-
tes persones. 
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PERILL 
D’INCENDI 
FORESTAL A 
LES ZONES 
DEL LITORAL 
I PRELITORAL 
DE TARRAGONA 
I TERRES DE 
L’EBRE

El Departament d’Acció Cli-
màtica ha emès un informe 
de perill que alerta d’una 
situació que s’allarga fins al 
cap de setmana amb l’epi-
sodi de vent més important 
del que portem d’estiu a les 
zones del litoral i prelito-
ral de Tarragona, Terres 
de l’Ebre i de l’Empordà.  
Protecció Civil ha convocat, 
per avui divendres al matí, 
el comitè tècnic del pla IN-
FOCAT per fer el seguiment 
de la situació. 

LA GRANJA 
ABANDONADA 
QUE VA CREMAR 
A VINEBRE 
PODRIA AMAGAR 
UNA PLANTACIÓ 
DE MARIHUANA
En el moment del nostre 
tancament, ahir dijous, 
una granja abandonada i 
en desús que s’ha incen-
diat a Vinebre podria 
amagar una planta de 
marihuana a l’interior. 
Segons els indicis recollits, 
el foc s’hauria originat en 
la instal·lació elèctrica de 
l’explotació, possiblement 
il·legal. Els Mossos d’Es-
quadra havien d’esperar 
unes hores per poder 
accedir a l’interior de la 
infraestructura ramadera 
i fer la inspecció ocular, 
perquè el sostre que ha 
cremat és d’amiant i la 
toxicitat és molt alta. 
No es descartava poder re-
querir equips especials per 
poder entrar. Els cossos de 
seguretat i emergències 
han vist com dos homes 
sortien corrent de la gran-
ja i fugien. (ACN)

BREUS

El conseller David Mascort.

El conseller d’Acció Climàti-
ca, David Mascort, s’ha pro-
nunciat sobre l’aprovació per 
construir la línia de molta alta 
tensió (MAT) entre Terol i Be-
gues, per transportar energia 
fotovoltaica, i que afectarà 6 
municipis ebrencs (plana 14). 
Des d’Acció Climàtica adver-
teixen que tot i l’aprovació, 
el projecte està subjecte a 
l’informe favorable de bio-
diversitat de la Generalitat. 
Mascort creu que el ministeri 
posa “pressió” a la Generalitat 
perquè sigui ella qui no ho 
autoritzi. El conseller ha la-
mentat que el Ministeri per a 
la Transició Energètica vulgui 
“condicionar l’autorització a 
un informe tècnic. Ens sem-

bla que és voler traspassar la 
responsabilitat a la Generali-
tat”, ha afegit. La línia de 400 
kV recorrerà més de 182 km 
travessant l’Ebre, Tarragona, 
el Penedès i el Baix Llobregat.

L’Ampolla acull un any més la 
Nit Màgica. Demà, a partir de 
les 23 hores, el passeig Marítim 
d’aquesta població deltaica 
s’omple de misteri i diversió. 
Una vetllada plena d’encant i 
màgia amb nombroses activi-
tats per gaudir en família. Es-
pectacles de teatre, de dansa, 
de mim i de titelles formen 
part del programa. Al llarg de 
tota la façana marítima, el vi-
sitant hi trobarà activitats de 

Nit Màgica a l’Ampolla

tot tipus, com ara espectacles 
de carrer, teatre, dansa, músi-
ca, arts visuals i titelles, entre 
moltes altres. Una jornada en 
què els assistents podran es-
devenir espectadors de totes 
les propostes que s’hi organit-
zen, o bé podran participar-hi 
activament. Una vetllada d’es-
tiu diferent, envoltada de mà-
gia per gaudir en família en 
aquesta vila marinera.
(ebredigital.cat)

“L’Estat posa pressió a la 
Generalitat perquè sigui ella 
qui no autoritzi la MAT entre 

Terol i Begues”

Tancat l’accés a tot el massís del Port i a la 
serra Cardó-Boix per minimitzar riscos i 

garantir la seguretat
Els accessos al massís del Port 
i a la serra de Boix-Cardó, a 
les Terres de l’Ebre, com tam-
bé al Parc Natural del Cap de 
Creus, a l’Empordà, estan tan-
cats. El vent de mestral ja bu-
fava amb molta intensitat ahir 
dijous al matí al parc natural 
dels Ports i l’episodi es pot in-
tensificar en les pròximes ho-
res i dies. La baixa humitat i la 
calor completen un escenari 
d’alt risc d’incendi, pel qual 
s’ha activat el nivell 3, el més 
alt, del Pla Alfa. 

Dispositiu
Agents Rurals, Mossos d’Es-
quadra, voluntaris ADF i les 
brigades del parc natural in-
tensifiquen un dispositiu de 
vigilància i control per evitar 
conductes temeràries i infor-
mar els visitants despistats. El 
tancament evita que hi hagi 
persones dins el massís si cal-
gués atendre una emergència.

PLA ALFA

El vent de mestral 
s’intensifica i la 

temperatura i humitat 
afavoreixen un perillós 

escenari per als incendis.

S’ha activat el nivell 3, el 
més alt, del Pla Alfa

Des d’ahir dijous, i probable-
ment almenys fins demà dis-
sabte, el nivell 3 del Pla Alfa 
estarà activat al massís del 
Port i a la serra Cardó-Boix. 
Mossos, voluntaris ADF, les 
brigades del parc naturals 
dels Ports i altres efectius de 
les policies locals o Guàrdia 
Civil s’incorporen al disposi-
tiu que coordinen els Agents 
Rurals per controlar que les 

restriccions es respectin i de-
tectar conductes imprudents, 
situant-se i estant presents als 
accessos dels espais protegits. 
Només està permès el pas 
als propietaris d’habitatges o 
que hi fan activitats profes-
sionals. A la zona dels Ports, 
per exemple, hi ha uns 200 
habitatges, primeres i segones 
residències, dins de la zona li-
mitada.
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JUNTS PER 
TORTOSA
Junts per Tortosa ha celebrat 
que es tiri endavant el projecte 
d’ampliació del Teatre Auditori 
Felip Pedrell redactat durant 
el passat mandat. Tanma-
teix, la portaveu de Junts per 
Tortosa, Meritxell Roigé, ha 
recordat que aquesta ampliació 
ja estaria executada si no fos 
“pel bloqueig i boicot del Sr. 
Jordan i ERC. Movem, ERC i 
la CUP van votar-hi en contra 
al ple en dues ocasions” i ara 
tiren endavant el projecte 
amb recursos aconseguits per 
l’anterior govern. “I és que 
l’ampliació de l’auditori compta 
amb 3,5 MEUR, aconseguits 
per l’exalcalde Ferran Bel amb 
una esmena als Pressupostos 
Generals de l’Estat i per Merit-
xell Roigé a la Diputació”. 

COMPLEX 
ESPORTIU WIN
Meritxell Roigé ha acusat l’al-
calde Jordi Jordan quan afirma 
“que no s’ha fet el manteni-
ment del complex esportiu 
WIN”. Roigé ha explicat que 
s’ha fet manteniment perma-
nent a tot el complex, com es 
fa a la resta d’instal·lacions 
esportives, fins i tot tancant 
el complex de forma puntual, 
i que ella mateixa, alertada 
pels tècnics, va fer un requeri-
ment a l’empresa que va fer 
l’obra perquè reparés i canviés 
tot allò que s’havia detectat 
i detallat en un informe dels 
tècnics municipals l’octubre del 
2022. “Vam fer el requeriment 
pertinent i les actuacions no 
costaran ni un euro a l’Ajunta-
ment perquè estem en període 
de garantia. D’acord amb l’em-
presa vam consensuar dur-les 
a terme durant el mes d’agost 
per minimitzar l’afectació als 
usuaris del WIN, del Club Nata-
ció Tortosa, i un cop finalitzats 
els Campus d’estiu”.

CARTELL 
Avui divendres es farà la 
presentació del cartell de les 
Festes de la Cinta 2023, a càrrec 
de l’alcalde de Tortosa, Jordi 
Jordan; la regidora de Festes, 
Dolors Bel, i l’autora del cartell, 
Pilar Lanau.

BREUS

Les instal·lacions del Complex 
Esportiu Win Tortosa “presen-
ten greus deficiències i pa-
tologies quan només fa cinc 
anys de la seua inauguració i 
l’obra encara està en garantia”. 
Dues línies de plaques solars 
situades a la coberta van bol-
car per una ventada el 2019 i 
no funcionen, mentre que una 
altra línia va bolcar el 2022; hi 
ha esquerdes al paviment de la 
zona de les dutxes; filtracions 
i deficiències d’impermeabilit-
zació a les piscines, que han 
provocat oxidacions genera-
litzades; cal renovar el liner de 
la piscina i hi ha goteres tant 
a la sala de fitness com a les 
sales d’activitats dirigides.
Totes les deficiències estan 

L’Ajuntament reclama a la 
constructora del Complex 
Esportiu Win que en repari 

els desperfectes

El ple de l’Ajuntament aprova per unanimitat la 
plurianualitat de l’ampliació de l’Auditori

El ple de l’Ajuntament de Torto-
sa va aprovar dilluns en sessió 
extraordinària i per unanimitat, 
la plurianualitat de l’obra d’am-
pliació de l’Auditori Felip Pedrell. 
Una actuació amb un cost de 
2,9 milions, dels quals enguany 
es destinarà un 13% del pressu-
post per iniciar els treballs i el 
2024, el 87% restant. “Aprovem 
el projecte perquè tenim el fi-
nançament, i com ja vam dir, el 
govern local executarem tots 
aquells projectes que siguin tèc-
nicament i econòmicament via-
bles”, va explicar l’alcalde Jordi 
Jordan.
Així, l’ampliació de l’Auditori es 
finançarà amb una subvenció 
del Ministeri de Cultura de 2,5 
milions i una altra de 950.000 
euros de la Diputació. Pel que fa 
a la subvenció de la Diputació, 
l’Ajuntament ha rebut un re-
queriment perquè en el moment 
de sol·licitar-la (16/05/2023) no 
es va presentar el projecte tèc-
nic executiu complet, ni tam-
poc el calendari d’execució dels 
treballs. Un projecte que pre-
sentarà el govern local, i que a 

POLÍTICA

A més de la 
construcció d’una 

tercera sala, es 
renovarà el sistema

de climatització 
de la sala gran i es 

repararà el sostre, que 
té goteres

recollides en un nou informe 
elaborat pels tècnics munici-
pals i encarregat pel govern 
el passat mes de juliol. “Hem 
elaborat un informe complet 
de les deficiències del com-
plex per reclamar a l’empresa 
constructora que actui de 
forma urgent”, ha explicat l’al-
calde de Tortosa, Jordi Jor-
dan. Pel que fa als treballs de 
reparació de les instal·lacions 
aniran a càrrec de l’empresa 
constructora (Benito Arnó) i 
s’executaran abans de l’1 de 
desembre d’enguany.

El govern municipal de 
Tortosa “es garanteix la 
majoria a les societats 

municipals gràcies a 
l’abstenció de la CUP”

L’abstenció del regidor de la 
CUP i el vot de qualitat de l’al-
calde va permetre aprovar al 
plenari els nomenaments dels 
nous representants de la cor-
poració municipal de Tortosa 
als consells d’administració 
de les empreses municipals: 
GESAT i EPEL, Tortosa Media, 
Tortosa Esport i Tortosa Salut, 
i l’EMSP. 
Junts va criticar durament que 
l’equip de govern, Movem-PSC 
i ERC, “es garanteixin la majoria 
absoluta en els consells d’ad-
ministració de les societats, tot 
i no disposar-la al plenari”. 
Segons l'ACN, l’alcalde Jordi 
Jordan va recordar que mai 

“s’ha garantit la proporcio-
nalitat de representació” del 
ple i que la normativa no ho 
contempla. El batlle va acusar 
Junts de tenir “una actitud des-
tructiva” i Roigé li va recriminar 
a Jordan “una actitud despòti-
ca”.

més de l’ampliació de l’Auditori 
contemplarà la correcció de les 
principals mancances de la sala 
gran de l’Auditori. Així, es reno-
varà el sistema de climatització 
i es repararan les goteres. “L’an-
terior equip de govern no feia 
manteniment de l’Auditori”, va 
lamentar la regidora d’Urbanis-
me, Pilar Caballé.
Durant la sessió plenària també 
es va aprovar el nomenament 
dels representants dels grups 
a les diferents societats muni-
cipals. Hi van votar a favor els 

regidors de l’equip de govern, 
Movem-PSC i ERC; s’hi va abs-
tenir la CUP i, el grup de Junts 
va votar en contra. Finalment, 
altres acords de l’últim ple del 
mes de juliol van ser el reco-
neixement extrajudicial per va-
lor de 200.000 euros; les bases 
específiques per a l’atorgament 
de subvencions per l’organitza-
ció d’activitats culturals; les ba-
ses per la concessió dels premis 
al foment del coneixement, i la 
continuïtat al Pla Educatiu d’En-
torn de Tortosa.

Tot i les crítiques de 
Junts, Jordan insisteix 
que “mai s’ha garantit 

la  proporcionalitat” 
del ple als consells

“Un nou informe constata 
greus deficiències en 

les instal·lacions”
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L’Hospital Comarcal d’Amposta i Euses han formalitzat el conveni de col·laboració per 
desenvolupar l’àrea de recerca  i formació de la nova Unitat de Medicina Esportiva de 
l’Hospital, que s’ha d’ubicar a l’edifici del carrer Amèrica amb avinguda Catalunya, als 
baixos del qual hi ha el Centre de Rehabilitació d’Amposta. El conveni signat articula 
la relació que establiran els dos ens per tal de realitzar aquests projectes i activitats 
de recerca i formació en medicina esportiva a la Unitat de Medicina Esportiva. El 
projecte compta amb el vistiplau i suport de la Diputació de Tarragona, del depar-
tament de Salut i la Secretaria General de l’Esport i l’Activitat Física de la Generalitat 
de Catalunya.

L’Hospital i Euses formalitzen el 
conveni per realitzar recerca i 
formació en Medicina Esportiva

El ple aprova inicialment el Reglament d’ús i 
funcionament de l’Hotel d’Entitats

L’Hotel d’Entitats tindrà un nou 
reglament per regular el seu ús. 
Així, quan les obres de l’ampli-
ació ja encaren la recta final, 
el ple va aprovar inicialment el 
Reglament d’ús i funcionament 
d’aquest espai, un document 
que es fruit d’un procés parti-
cipatiu fet amb les entitats del 
municipi, així com també amb 
el conjunt de la ciutadania. 
Aquest document, tal i com ex-
plica la regidora de Participació 
Ciutadana i Transparència, Iris 
Castell, ha d’establir el funcio-
nament de les cessió i l’ús dels 
espais, tenint en compte també 
el canvi de model que s’ha fet 

També va donar llum 
verda a la continuïtat 

del Pla Educatiu 
d’Entorn

POLÍTICA

El Pla d’Acció Municipal (PAM) 
s’estructura en els quatre ei-
xos de transformació en què 
també s’han organitzat les co-
missions informatives del con-
sistori: Transformació Verda, 
Transformació Socioeconò-
mica, Transformació Demo-
cràtica i Transformació. Les 
150 actuacions busquen fer 
una millor gestió de l’aigua, la 
implementació de les energies 
renovables, la mobilitat soste-
nible, el foment de l’esport, o la 
promoció del comerç, el mer-
cat i els polígons industrials. Al-
hora, busquen seguir treballant 
per la participació ciutadana, 
una administració digital o l’in-
crementat del parc d’habitatge 
públic, entre d’altres. 
La proposta no va tenir con-
sens en l’aprovació. Va rebre 
l’abstenció dels grups munici-
pals de l’oposició i el vot a favor 
de l’equip de govern.

ACTUALITAT

amb les obres de l’Hotel d’En-
titats, que aposta per un espai 
obert i compartit amb punts de 
treball, i destinar els espais tan-
cats a magatzems per aquelles 
associacions que tenen ma-
terial. El nou reglament, per 
fer-lo més participatiu, crea 
la Comissió Gestora, que serà 
l’encarregada de rebre, analit-
zar i informar sobre les sol·li-
cituds de cessions i extensions 
d’horaris d’ús de l’Hotel d’Enti-
tats.
El reglament es va aprovar ini-
cialment amb els vots a favor 
d’ERC-EA, de JxA-CM i de Som 
Amposta.
Un altre dels punts que va rebre 
el vot a favor de tots els grups 
municipals va ser donar conti-
nuïtat al Pla Educatiu d’Entorn 
(PEE) de la ciutat, en col·la-
boració amb el departament 
d’Educació de la Generalitat.
On no hi va haver consens va 
ser en l’aprovació de les nor-
mes reguladores dels grups 

Pla d’Acció 
Municipal amb 

150 mesures

municipals, que es van aprovar 
amb el suport de Som Amposta 
i ERC-EA i l’abstenció de JxA-
CM, o en l’aprovació del Pla 
d’Acció Municipal (PAM), que 
va rebre l’abstenció dels grups 
municipals de l’oposició i el vot 
a favor de l’equip de govern. 
Tampoc en la modificació de 
la RLT, on es creen tres nous 
càrrecs eventuals (el represen-

* TURISME. L’embarcació ecològica per fer turisme fluvial per l’Ebre que l’Ajun-
tament d’Amposta ha adquirit dins del projecte Pla de sostenibilitat turística 
d’Amposta, va iniciar, dimecres 2 d’agost, el trasllat des de Santander, un trasllat 
que es fa per carretera i està previst que duri entre 4 i 5 dies.

* POBLE NOU. Dimecres 2 d’agost a la nit, va tenir lloc la presentació dels 8 jo-
ves que enguany representen les entitats del Poble Nou en el marc de les Festes 
Majors. 

* DELTACHAMBER MUSIC FESTIVAL.  Aquest cap de setmana, Amposta acull els 
concerts centrals del DeltaChamber Music Festival. “Arrels i paraules”. Programa 
1. Avui divendres 4 d’agost, a les 21h “Arrels i paraules”. Programa 2. Demà dis-
sabte 5 d’agost, a les 21h.

BREUS

Serà una de les tres grans àrees que tindrà la Unitat de 
Medicina Esportiva de l’Hospital Comarcal

tant del Poble Nou, l’Adjunt a 
Premsa i Protocol, i el Gestor de 
Subvencions i Programes) i s’ac-
tualitzen a l’IPC els salaris dels 
càrrecs eventuals ja existents 
(Coordinador d’Obres i Serveis 
i Cap de Premsa i Protocol). 
Aquests dos punts van rebre 
l’abstenció dels grups munici-
pals de l’oposició i el suport del 
grup municipal d’ERC-EA.
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El Govern i el sector del musclo avancen en noves 
formes de cultiu adaptades al canvi climàtic

Els aqüicultors del delta de 
l’Ebre tindran una nova con-
cessió per cultivar cria de mus-
clo fora dels Alfacs i el Fangar. 
Es tracta d’un espai de quatre 
milions de metres quadrats si-
tuats entre l’Ampolla i l’Ametlla 
de Mar on podran captar fins 
a dos milions de quilos de cria 
amb el sistema long-line. D’allí, 
se sembraran a les muscleres 
de les badies com és habitual, 
garantint un producte de pro-
ximitat, de qualitat Musclos del 
Delta. El sector assegurarà la 
producció cada any i també un 
estalvi d’entre el 40% i el 60% 
del cost que té comprar la cria 
quan mor per la calor. Les pro-
ves han tingut bons resultats, 
com també les de producció 
d’algues, d’enciams marins 
concretament, que s’ampliaran 
amb altres varietats per diversi-
ficar el sector.
Enguany s’ha fet una prova pilot 
per sembrar cria de musclo fora 
de les badies del delta de l’Ebre 

DELTA
El correfoc i 

el concert de 
Joan Rovira 

van posar punt 
i final a les 

Festes
Dissabte passat, 29 de juliol, 
Camarles va posar punt i final 
a una setmana de festa major 
en honor al patró Sant Jau-
me Apòstol. 
Divendres va tenir lloc al 
municipi el tradicional cor-
refoc a càrrec de la colla de 
Diables 7 Cervells i també el 
castell de focs d’artifici de fi-
nal de festa.
Dissabte encara hi va haver 
activitats al llarg de la jorna-
da, i a la nit el punt i final a 
la festa el va posar el concert 
del músic de Camarles, Joan 
Rovira, que va actuar amb 
tota la banda al recinte de 
ball. Unes festes molt parti-
cipatives, amb actes massius. 
Es van notar les ganes de fes-
ta que hi havia. (Delta.cat)

CAMARLES

La prova pilot per 
sembrar musclos de 
fora de les badies del 

delta de l’Ebre ha 
funcionat 

La campanya 2023 es 
tanca amb 3 milions de 
quilos recollits i sense 
mortalitats rellevants 

tot i la pujada de la 
temperatura de l’aigua 

de la badia

i els resultats han estat “excel-
lents”, com apunta el president 
de la Federació de Productors 
de Mol·luscs del Delta de l’Ebre 
(FEPROMODEL), Álvaro Acero. 
La fixació s’ha provat amb 170 
quilos de llavor, i el musclo petit 

criat fora de les badies ha asso-
lit una “mida comercial en els 
terminis esperats” i una quali-
tat òptima com a Musclos del 
Delta, s’ha adaptat a les aigües 
interiors sense problemes, i es 
dona per viable el procés. 
Acció Climàtica ja treballa en 

CONSELL COMARCAL

S’aprova el nou cartipàs amb set 
vicepresidències, 4 per a ERC i 3 per al PSC
El ple del Consell Comarcal 
del Baix Ebre va aprovar el 
nou cartipàs, presidit per An-
toni Gilabert. 
El nou govern comptarà amb 
set vicepresidències, quatre 
per a ERC i tres per al PSC. 
Mercè Pedret (PSC) com a 
vicepresidenta primera; Va-
nessa Callau (ERC) com a vi-
cepresidenta segona; Sergi 
Curto (PSC) com a vicepresi-
dent tercer; Rosalia Peguero-
les (ERC) com a vicepresiden-
ta quarta; Roger Avinyó (ERC) 
com a vicepresident cinquè; 
Samuel Ferré (ERC) com a 
vicepresident sisè i Francesc 
Vallespí (PSC) com a vice-
president setè. 
Durant la sessió es va aprovar 
la creació de set comissions 
informatives. 

Cadascuna d’aquestes comis-
sions informatives està inte-
grada per tres membres dels 
grups d’Esquerra Republicana 
i de Junts pel Baix Ebre, i dos 
representants del grup polític 

Junts del Baix Ebre denuncia 
que ERC i PSC “incrementen 
un 40% les retribucions del 
govern del Consell Comarcal 
i que això suposarà una des-
pesa de més de 325.000 eu-
ros”. 
En un comunicat, el grup la-
menta aquest increment de 
retribucions del nou govern, 
i ha estat especialment crític 
amb el PSC, “ja que a més d’in-
crementar en prop de 20.000€ 
la dedicació parcial del vice-
president tercer, per primera 
vegada el Consell Comarcal 

Junts pel Baix Ebre
vota en contra

“de l’increment del personal 
eventual i l’augment dels 

sous del govern”
del Baix Ebre comptarà amb 
la figura de l’assessor de vi-
cepresidència, un nou càrrec 
eventual que no requereix cap 
exigència de titulació acadè-
mica i que assessorarà només 
la vicepresidenta primera i el 
vicepresident tercer, ambdós 
del PSC. Vistes les atribucions 
i funcions, queda clar que és 
un treballador a sou del Con-
sell Comarcal, però d’estricta 
obediència a un partit polí-
tic”, va manifestar el portaveu 
de Junts pel Baix Ebre, Òscar 
Ologaray.

La socialista 
Mercè Pedret 

tindrà la primera 
vicepresidència,
i la republicana 

Vanessa 
Callau, la segona

del PSC. 
En la sessió plenària també 
s’ha acordat el règim de de-
dicacions i indemnitzacions 
dels consellers per aquest 
mandat 2023-2027. 
El president, que tindrà una 
dedicació del 100% de la jor-
nada, ha mantingut el sou de 
l’anterior mandat. També tin-
drà una dedicació parcial del 
75% de la jornada, el conse-
ller Sergi Curto, responsa-
ble de l’àrea d’Ensenyament, 
i tercer vicepresident. En la 
sessió plenària també s’ha ra-
tificat al càrrec de gerència a 
la Sra. Neus Guiu, que l’ocupa 
des del juliol de 2019.
El nou ple comarcal quedarà 
integrat per 9 dones i 16 ho-
mes, i en formaran part 8 al-
caldesses i alcaldes.

una concessió exclusiva per 
als aqüicultors, perquè dispo-
sin de quatre milions de metres 
quadrats d’espai marí per a la 
captació de musclo (de cria) 
fora de les badies. Les vendes 
del producte han crescut un 
10% aquest 2023.
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ACCIDENT A L’AP7
Un accident entre un camió i 
una autocaravana a l’AP-7 a 
Camarles va deixar dimecres 
quatre persones ferides. Dels 
quatre, un home va ser tras-
lladat a l’Hospital Joan XXIII 
en helicòpter en estat greu, 
una dona va ser traslladada a 
l’Hospital Verge de la Cinta en 
estat menys greu, i un home 
i una dona en estat lleu van 
rebutjar el trasllat. El xoc va 
provocar el tall de l’AP-7 a Ca-
marles en sentit sud per tal de 
retirar el vehicle accidentat.

TIVENYS: NOU 
GIMNÀS
L’Ajuntament de Tivenys ha 
comunicat que han finalit-
zat les obres de millora de 
l’eficiència energètica de les 
piscines municipals i la cons-
trucció d’una sala de gimnàs 
municipal. Des de dilluns es 
pot realitzar la inscripció. “Els 
horaris durant aquest mes 
d’agost seran els mateixos 
que a la piscina municipal i a 
partir de setembre disposa-
rem d’un horari més ampliat.
Les quotes seran mensuals 
i es disposarà d’un aplicatiu 
individualitzat per poder acce-
dir a les instal·lacions”.

PAÜLS
Les persones que adquireixen 
l’abonament de la Festa Ma-
jor de Paüls tindran l’entrada 
gratuïta a les nits de ball de 
les localitats veïnes d’Alfara 
de Carles, Aldover, Benifallet, 
Pinell de Brai, Prat de Comte, 
Rasquera, Tivenys i Xerta. 
Esta setmana s’ha presentat 
el cartell amb els principals 
actes de les Festes de Paüls 
23. També hi apareixen les 
activitats complementàries 
que es faran abans de festes.
Demà dissabte ja comencen 
els actes amb un sopar po-
pular. I n’hi ha més establerts 
per a l’11 i 12 d’agost i el 
diumenge 13, amb bous pels 
carrers. El dilluns 14 comen-
çaran les festes i dimecres 16 
serà el dia del patró, Sant Roc. 
La Festa acabarà el dia 20.  

NOTÍCIES 
BREUS

L’incendi va cremar unes 25 hectàrees de 
conreu abandonat i vegetació

L’incendi forestal que va cre-
mar a la zona de Puig Moltó, 
afectant els termes del Pere-
lló i l’Ametlla de Mar va que-
dar controlat dimecres. Les 
primeres informacions indi-
quen que va afectar unes 25 
hectàrees. El cap de la regió 
d’emergències de les Terres de 
l’Ebre, Ricard Expósito, va con-
cretar que l’afectació també 
havia existit a l’exterior de dues 
cases i de sis autocaravanes 
abandonades que van cremar. 
Dimecres hi van seguir treba-
llant 19 dotacions terrestres.
Ahir dijous a la tarda es con-
fiava en poder tenir les zones 
afectades del tot extingides. 
El cos d’Agents Rurals va fer 
una crida a la prudència, do-
nat que este cap de setmana 
s’esperen condicions adver-
ses. Demanen no freqüentar 
zones forestals i espais na-
turals, especialment en les 
hores de major insolació, i 

EL PERELLÓ/L’AMETLLA

Continua la 
investigació per 
saber les causes

trucar al 112 si es veu cap 
columna de fum.
El Govern va alertar, ahir di-
jous,  d’una nova situació de 
perill d’incendi forestal a les 

zones del litoral i prelito-
ral de Tarragona, Terres de 
l’Ebre i també a l’Empordà. 

Foto: ACN

L’AMETLLA

La programació elaborada 
per la regidoria de Festes de 
l’Ajuntament segueix, aquest 
mes d’agost, amb les sessions 
de Cinema a la Fresca, les pro-
jeccions cinematogràfiques al 
parc del Bon Repòs amb ses-
sions el dimarts 8 d’agost amb 
la pel·lícula “Coda” i el dilluns 
14 d’agost amb la pel·lícula 
“Black Adam”.
Entre altres activitats, també 
estan programats diversos ta-
llers infantils a la plaça Joan 
Miró. El primer, el dia 9 d’agost, 
el protagonitzarà l’Associació 
de Dones Endavant amb el ta-
ller “Peixos”. L’altre tindrà lloc  
dimecres 23 d’agost amb “Vi-
seres d’Estiu”.
Menció a part mereix el Cor-
rebars d’estiu de dissabte 12 
d’agost que a causa dels pro-

Una vintena d’actes se 
sumen a l’Agenda 

de l’Estiu

L'AMPOLLA

blemes de sequera, aquest 
any s’haurà de fer sense aigua. 
Una de les novetats serà la 
Festa Holi Colors infantils, que 
tindrà lloc a la plaça Joan Miró 
el dia 16 (19 h), acte que com 
el Correbars estarà dedicat al 
Dia Internacional de la Joven-
tut. El dia 10 d’agost “Mulla't 
per l’esclerosi” amb una sessió 
de Fitness Beach.

Afectacions pels talls de 
subministrament elèctric

Durant la segona quinzena 
de juliol, diferents zones de 
l’Ampolla han sofert un tall 
de subministrament elèc-
tric. Davant d’això, des de 
l’Ajuntament s’han iniciat les 
gestions necessàries amb la 
companyia subministradora i 
la Secció d’Energia del Depar-
tament d’Acció Climàtica, Ali-
mentació i Agenda Rural de la 
Generalitat de Catalunya, per 
evitar que aquest tipus de fets 
es tornin a produir. 
Els talls no han estat produïts 
per un excés de consum, sinó 
per una avaria a la línia. 
Per tal de poder fer una re-
clamació de la millora de 
les infraestructures, des de 
l’Ajuntament de l’Ampolla “ne-
cessitem informar amb detall 
de l’abast dels fets ocorreguts 

i les persones afectades. De 
totes maneres, independent-
ment de les nostres gestions, 
en cas de ser un dels establi-
ments o persones afectats, de 
forma particular teniu l’opció 
d’iniciar una reclamació dels 
danys i perjudicis que els talls 
us hagin causat, bé directa-
ment davant la companyia, 
bé, si disposeu d’una asse-
gurança, a través d’aquesta. 
Aquesta reclamació davant 
l’empresa subministradora la 
podeu fer a través de qualse-
vol canal que permeti conser-
var una prova (correu elec-
trònic amb avís de lectura, 
trucada a la companyia amb 
número d’incidència, carta 
certificada amb avís de rebu-
da o formulari web directa-
ment amb l’empresa”.

Una vintena 
d’activitats lúdiques 
i festives se sumaran 
a la trentena d’actes 

celebrats al mes
de juliol
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El proper dissabte 12 d'agost, la Fundació Plegadis organitza una Clean Up 
a la platja del Trabucador de la Ràpita, en col·laboració amb Good Karma 

Projects.
La Fundació Plegadis, entitat dedicada a la difusió i protecció de la natura, ha de-
cidit emprendre una acció a favor del medi ambient organitzant la primera jornada 
de neteja del Trabucador, en la que podran participar, de forma voluntària, totes les 
persones que ho desitgin.
El matí del dia 12, els voluntaris i voluntàries que vulguin participar en la Clean Up 
han d’acostar-se fins a la seu de la Fundació Plegadis de la Ràpita, ubicada a la 
Partida Casablanca, Polígon 11, Parcel·la 11 de la Ràpita, a les 8.45 del matí, a l’apar-
cament de la qual podran deixar els cotxes. La idea dels organitzadors, Plegadis 
i Good Karma Projects, és traslladar-se fins al Trabucador amb el mínim nombre 
possible de cotxes per tal de minimitzar la petjada de carboni i contribuir al medi 
ambient, ja des del primer moment de la trobada. L’acció de neteja de la platja, amb 
la recollida dels residus que trobin, començarà cap a les 9.30 i s’espera una bona 
afluència de voluntaris, com ja ha passat en accions de neteja similars, portades a 
terme en altres punts de la costa tarragonina i catalana.

Clean Up a la platja del Trabucador

Proper dissabte 12 d'agost a les 8.45 del matí
a la Fundació Plegadis de la Ràpita

‘Nits a la Mar’, 
el comerç 

davant de la 
mar, els dijous 

d’agost
La campanya “Nits a la mar” 
converteix indrets del muni-
cipi en un aparador del co-
merç rapitenc a cel obert. 
La iniciativa de la Unió de 
Comerç Rapitenc, amb el 
suport de la regidoria de Co-
merç, es farà tots els dijous 
del mes d’agost. Va tenir el 
tret de sortida ahir dijous a la 
Plaça 1 d’octubre. El dia 10, 
l’aparador del comerç rapi-
tenc a cel obert serà a la Fi-
guereta. El 17, a la Xaladora, 
i el 24, de nou a la Figuereta. 
L’horari és de les 21h fins a la 
mitjanit. Una gran iniciativa: 
el comerç de la Ràpita da-
vant de la mar. 

LA RÀPITA

Mas de 
Barberans: 

festival d’arts 
escèniques

El festival d’arts escèniques 
Rihihiu va convidar a reflexi-
onar sobre la cultura popular 
des d’una perspectiva feminista 
al Mas de Barberans. Després 
de tres edicions, el certamen 
estrena la primera d’estiu per 
aportar representacions di-
verses, invisibilitzades durant 
anys. El poeta Oriol Sauleda 
va liderar la desfilada dissabte 
passat, una actuació on va bus-
car la complicitat i participació 
del públic per fer una crítica 
social. El festival es va acomi-
adar diumenge, però tornarà a 
Santa Bàrbara a la tardor. 
D’altra banda, el proper cap 
de setmana torna a l’activi-
tat al Mas de Barberans amb la 
festa de les fibres: el Racó dels 
Artesans.

RIHIHIU

L’aclaparador èxit dels concerts individuals 
es referma en la vuitena edició

Els concerts individuals han 
posat a rodar la segona part 
del gran programa del Del-
taChamber Music Festival. 
Amb dotze sessions dilluns a 
l’emblemàtic Casino Recrea-
tiu d’Amposta i dotze més a 
l’imponent Castell d’Ulldeco-
na, han tornat a encisar mú-
sics i oients. La iniciativa s’ha 
convertit en el format estre-
lla del certamen, una de les 
joies del festival per l’emo-
ció, la inspiració i la intimitat 
única que ofereixen. Abans 
s’han fet també els progra-

Des d’ahir 
i fins diumenge es 
faran 4 concerts 
de cambra més a 

Amposta, 
Ulldecona i Horta

DELTACHAMBER MUSIC FESTIVAL

mes Talent i Academy 2024, 
els dos projectes pedagògics 
del DeltaChamber per captar 
músics joves a cada edició. 
Després dels concerts in-
fantils de cambra i els tallers 
multidisciplinaris oberts a la 
ciutadania on han participat 
més de 600 persones, arri-
ben els plats forts del festival. 

Els concerts de l’Observatori 
de l’Ebre de Roquetes i de la 
Finca de Bombita de Deltebre 
van exhaurir les entrades en 
temps rècord. 
Des d’ahir i fins diumenge 
es faran quatre concerts de 
cambra més a Amposta, Ull-
decona i Horta de Sant Joan.
(ACN)

FUNDACIÓ PLEGADIS
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SANTA BÀRBARA

Les pancartes que fan referèn-
cia a l’olor i les fums, símbols de 
la lluita de l’entitat Amevesa-
ba, tornen a penjar del balcó 
principal de l’Ajuntament de 
Santa Bàrbara, després de ser 
retirats temporalment durant 
el període electoral. Lluc Roig 
Cardona, portaveu de l’enti-
tat, ha parlat sobre les inicia-
tives d’Amevesaba i la recent 
reunió mantinguda amb el 
nou regidor de Medi Ambient, 
Josep Lluís Gimeno Vegué, 

Les pancartes d’Amevesaba 
tornen a onejar a l’Ajuntament

Èxit de participació a la II jornada festiva 
i divulgativa ‘Les Cases: dones i mar’

L’Ajuntament d’Alcanar ha or-
ganitzat, per segon any conse-
cutiu, ‘Les Cases: dones i mar’, 
una jornada festiva i divulgativa 
que diumenge va homenatjar 
totes les dones de la història 
que durant anys han sustentat 
les famílies marineres de les 
Cases d’Alcanar.
Tradicionalment, les dones de 
la mar han portat la batuta de 
casa. Després d’estirar la xala-
na, desempescar o anar cami-
nant a vendre peix, la majoria 
remendaven per a les seues fa-
mílies; però algunes també ho 
feien per a les barques d’altres 
mariners, cobrant una remu-
neració molt baixa.
Joan Roig, alcalde d’Alcanar, 
destaca: “Va ser una tarda ple-
na de tradicions marineres, 
on grans i menuts van poder 
gaudir de l’art de remendar, les 
activitats infantils... Enguany 
volem posar en relleu la no-
vetat d’aquesta edició: la can-
tina marinera i el peixet fregit. 

Tot dintre d’un entorn mariner 
idíl·lic.” Per la seua banda, Mar 
Sancho, regidora de les Cases, 
de Polítiques d’Igualtat i Pro-
jecció del poble, afegeix: “Grà-
cies a totes i tots els qui vau 
fer possible  vestir la jornada 
d’identitat casenca. Una jorna-
da que va arribar l’any passat 
per quedar-se”.

ALCANAR

destacant la perseverança de 
l’entitat durant l’estiu, tot as-
senyalant que “encara que ara 
no féssem tant de rebombori 
com en el passat, continuem 
lluitant pel benestar i la veritat 
del nostre benvolgut poble, 
Santa Bàrbara”.
(La Plana Ràdio)

Homenatge a totes 
les dones de la 

història que han 
sustentat les 

famílies marineres

Comerç, Indústria i Empresa, 
Rubén Cervera, de l’Ajunta-
ment de la Sénia.
Aquesta acció està emmarca-
da dins del projecte 'Treball 
a les Comarques', i compta 
amb el finançament del Ser-
vei d’Ocupació de Catalunya i 
amb la col·laboració, entre al-
tres, del Col·lectiu d’Empresa-
ris del Moble de la Sénia.

les entitats destacades per 
seguir potenciant la dona al 
nostre municipi és l’Associa-
ció de Dones. Una entitat que 
no només juga un paper 
clau durant la Festa Major, 
sinó al llarg de l’any, amb 
diferents cursos i activitats.
D’altra banda, a Ràdio Delta, 
l’alcaldessa Teresa Solsona, 
i Josep Subirats, regidor de 
Festes, van fer un balanç 
positiu de com han anat les 
Festes Majors al municipi, 
“tot i la incertesa inicial”.

Agustí Curto 
Calbet serà el 

pregoner 
Agustí Curto Calbet serà el 
pregoner de les Festes Ma-
jors d’Ulldecona 2023. És 
Diplomat en Turisme i Ges-
tió Hotelera per la Universi-
tat Autònoma de Barcelona 
i compta amb un Certificat 
Màster de la Universitat de 
Cornell del Estats Units en 
“Motivació de les perso-
nes per a un alt rendiment”. 
Nascut el 1981, actualment 
resideix a Singapur, i des 
de fa dos anys exerceix de 
Director of Luxury Ope-
nings (Obertures d’Hotels 
de Luxe) per al continent 
d’Àsia Pacífic a la cadena 
Marriott International, líder 
a nivell mundial. Fill d’Ara-
celi la mestra, està casat 
amb Shakhida i tenen dues 
filles, la Mariona Araceli i la 
Martina.

ULLDECONA
Cloenda de la Capacitació 
d’operaris de la indústria 

del moble

Cloenda de la Capacitació 
d’operaris de la indústria del 
moble que s’ha portat a terme 
aquest 2023 i que ha fet pos-
sible la formació de 6 alumnes 
per entrar a treballar al sector.
L’acte ha comptat amb l’as-
sistència de diverses auto-
ritats del Consell Comarcal 
del Montsià, com el president 
Sergi Guimerà, i el regidor de 

LA SÉNIA

Homenatge a la llevadora 
Marta Manzanares

En el marc de la Festa Major, 
Sant Jaume d’Enveja va ho-
menatjar la llevadora Marta 
Manzanares amb el Premi al 
Valor Femení per la seva tas-
ca al poble i a les dones. 
La veïna de Sant Jaume d’En-
veja va agrair el premi i va 
remarcar que sempre s’ha 
sentit molt lligada al poble. 
L’alcaldessa de Sant Jaume, 
Teresa Solsona, va expressar 
que el premi vol potenciar 
el feminisme i el paper de la 
dona en la societat. Una de 

SANT JAUME

Després del 
període electoral
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TIVISSA

La iniciativa cultural ‘Les nits a la 
Baranova’ de Tivissa va néixer, 
ara fa deu anys, per recuperar 
una tradició molt arrelada que 
converteix la plaça de la Bara-
nova en un espai de convivèn-
cia lúdico-festiva, propiciat per 
la bona climatologia estiuenca 
de la plaça i el seu entorn. Demà 
dissabte dia 5 d’agost, es donarà 
el tret de sortida de Les Nits a la 
Baranova amb la Nit Lírica. El dia 

‘Les Nits de Baranova’ 
compleixen una dècada

El Consell Comarcal aprova el nou 
organigrama de govern distribuït en 3 grans àrees

El Consell Comarcal de la Ri-
bera d’Ebre ha aprovat el nou 
organigrama que s’estructu-
ra en tres grans àrees: Eco-
nomia, Ciutadania i Serveis al 
Territori. Segons el president 
de l’ens, Francesc Barbero, és 
un organigrama encaminat 
a “fer el millor aprofitament 
possible dels Fons Nuclears” 
per fer front al tancament dels 
dos reactors nuclears de la 
comarca, “la gran prioritat de 
la legislatura”. Al capdavant 
de l’àrea econòmica hi haurà 
el socialista Carlos Trinchan, 
vicepresident quart i conse-
ller de Promoció Econòmica, 
coordinant les polítiques de 
desenvolupament econòmic 
a la Ribera amb els republi-
cans Joan Juncà, responsable 
de Treball i Empresa, i Vanessa 
Serrano, consellera de Turis-
me, Comerç i Producte Local.
A la Comissió Especial de 
Comptes, presidida per Barbe-
ro, hi haurà el portaveu de tots 
els grups comarcals, amb vot 

ponderat: els dels dos partits 
que conformen el govern, Je-
sús Álvarez per part d’ERC-AM i 
Josep Jaimot del PSC-CP, i els 
dos portaveus de l’oposició, 
Rubén Biarnés de Junts i Maria 
del Carmen Lleixà de XTU.
Pel que fa a l’àrea de Ciuta-
dania, estarà dirigida per la 
republicana Blanca López, vi-
cepresidenta cinquena i con-
sellera de Serveis Socials, qui 
liderarà les polítiques de ciu-

RIBERA D’EBRE

12 serà la Nit del Rhytm & Blues. 
El 19 la del Pop & Rock i el 26 la 
del teatre. 
Les entrades per la Nit del 
Rhytm & Blues, la Nit del Pop 
& Rock i la Nit del Teatre ja es 
poden comprar per internet o 
a l’Oficina d’Atenció al Ciutadà 
de l’Ajuntament. Una edició es-
pecial amb 4 nits màgiques per 
enamorar-se de la lírica en un 
entorn privilegiat. 

Francesc Barbero, 
president, assegura 

que és una 
distribució 

encaminada a 
“aprofitar els Fons 

Nuclears”

FESTIVAL DE 
CINEMA In-FCTA
La setena edició del festival 
In-FCTA, el Festival de Cine-
ma de la Terra Alta, arrenca 
el 6 d’agost a l’Església de 
Bot, en una jornada amb 
l’acte inaugural dirigit pel 
mestre de cerimònies Jor-
di Díaz com a eix central, i 
amb moltes sorpreses. L’ac-
te inaugural començarà a 
les 22 h. S’hi presentarà i s’hi 
projectarà el curtmetratge 
d’In-FCTA 2023, BotTruck, 
dirigit per Ivan Massagué 
(director del festival), i es-
crit per Sergi Pompermayer 
i Ivan Massagué, amb Agnès 
Busquets, Carles Francino, 
Colette Casa, Aniol Gual i fi-
guració local. A més, s’oferi-
rà la performance teatral 
SITCOM, escrita i dirigida per 
Massagué i Pompermayer, 
amb actuacions musicals de 
la In-FCTA Band i de dansa 
amb la Companyia Vols.

BOT

Actuacions
a la xarxa 

d’aigua
L’Ajuntament segueix rea-
litzant un seguiment analí-
tic reforçat amb dos dies de 
mostrejos setmanals i tres la-
boratoris diferents per tal de 
poder contrastar-ne els resul-
tats. Malgrat que algunes ana-
lítiques ja han donat resultats 
positius caldrà que n'hi hagi 
almenys dues de consecuti-
ves amb tots els paràmetres 
normalitzats. Continuen vi-
gents les recomanacions de 
no fer ús de l’aigua de l’aixeta 
ni per beure ni per a cuinar, 
i el de reduir el temps de les 
dutxes i banys, fer-ho amb 
l’aigua el més freda possible i 
ventilar banys i cuines. 
La resta d’usos domicilia-
ris com rentar, regar, higiene 
personal no tenen cap res-
tricció.

FLIX
* GANDESA: dissabte va tenir 
lloc a les Escoles Velles la 3a 
edició de la Nit Blanca, amb 
el sopar solidari en benefici 
de la Lliga contra el càncer. 
Es van recaptar 10.540 eu-
ros. “Tot un èxit”.

* TERRA ALTA: Gairebé un 
centenar de joves participen 
al programa Estiu #Joven-
TActiu de l’Oficina Jove. El 
Casal Jove és l’activitat més 
multitudinària que aglutina 
els adolescents que estan a 
cavall de l’educació primària 
i la secundària.

* RIBERA D’EBRE: Gairebé 2 
mil infants i joves gaudeixen 
aquest estiu d’una variada 
oferta de lleure a tots els 
pobles  de la comarca. Les 
temàtiques treballades han 
estat molt diverses.

* BATEA: avui divendres ja 
comencen els actes de la 
Festa Major amb el Concurs 
de Vi Casolà i el Pregó. Els 
actes festius duraran fins el 
dimecres dia 9 d’agost.  

BREUS

Es tanca l’àrea 
d’acampada 
del Mas dels 

Ateus
L’Ajuntament d’Horta de 
Sant Joan ha decidit tancar 
l’àrea d’acampada del Mas 
dels Ateus del Port. El con-
sistori argumenta que les 
instal·lacions no estan en 
bon estat, no poden assumir 
el manteniment adequat, i 
no disposen de garanties de 
salubritat ni pla d’evacuació 
en cas d’incendi. El con-
sistori ha proposat al Parc 
Natural dels Ports convertir 
l’espai “en una àrea interpre-
tativa alineada amb els va-
lors de la sostenibilitat”, per-
què “s’hi pugui gaudir de la 
natura sense malmetre-la”. 
L’Ajuntament suggereix “al-
tres alternatives d’estada a 
la zona” als usuaris, com els 
allotjaments rurals del muni-
cipi, la zona d’autocaravanes 
o els càmpings dels pobles 
veïns d’Arnes i Bot.

HORTA

tadania amb dos companys 
de grup: Maria Rosa Garcia, 
vicepresidenta sisena i nova 
consellera de Joventut, Igual-
tat, Feminismes i Salut; i Òscar 
Fortunyo, que es farà càrrec 
d’Educació, Associacions i Es-
ports. La tercera de les àrees 
de Treball per la comarca serà 
la de Serveis al Territori, pilo-
tada pel vicepresident tercer, 
Jesús Álvarez, conseller de TIC 
i Hisenda, una àrea de la qual 
també pengen les carteres de 
Consum i Habitatge, en mans 
del socialista, i vicepresident 
primer, Josep Jaimot. Així com 
les competències a càrrec de 
dos republicans: Eduard Ca-
vallé, conseller de Transició 
Energètica i Serveis Tècnics; i 
Núria Morera, que liderarà la 
implantació del nou contracte 
de la gestió de residus des de la 
conselleria de Medi Ambient, a 
més d’ocupar la conselleria de 
Cultura, la vicepresidència se-
gona del Consell, i ser la por-
taveu del govern comarcal.
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La primera liquidació dels recursos recaptats per l’impost 
s’efectuarà al setembre, a raó de 174.000 euros 

per cada ajuntament beneficiat 
La segona reunió de l’òrgan 
de govern del Fons de Transi-
ció Nuclear es va fer al Con-
sell Comarcal del Baix Camp, 
a Reus, la setmana passada. 
Allí es va posar data per l’arri-
bada al territori de la primera 
liquidació dels recursos recap-
tats per l’impost. Serà al setem-
bre, a raó de 174.000 euros per 
cada ajuntament beneficiat. 
Els 174.000 euros seran una 
bestreta i s’espera que, ja de 
cara a final d’any, es concre-
ti una nova aportació com-
plementària en funció de 
l’activitat i la facturació que 
hagin tingut les centrals. 
Els 60 MEUR del 2023 es re-
partiran, la meitat per als mu-
nicipis, com estableix la llei de 
forma excepcional en aquest 
exercici, i la resta s’atorgaran 
per “finançar projectes d’in-

FONS NUCLEARS

El batlle de Flix, Francesc Bar-
bero, va destacar “l’aposta per 
fer caminar el més de pressa 
possible” l’arribada dels fons 
nuclears al territori. “Estem 
satisfets de la proposta de fer 
la transferència directa” cor-
responent a la primera liqui-
dació dels recursos recaptats 
per l’impost (que s’efectua-

versió industrial al territori”.
Sobre la nova composició, 
també faltava resoldre quins 
eren els municipis “més gran 
i més petit” de l’àrea Penta 
I d’Ascó i de Vandellòs, que 
determina la nova normativa. 
Els serveis jurídics de la Ge-
neralitat no han pogut deter-
minar si calia tenir en compte 
el criteri de superfície o el de 
població, i l’òrgan ha decidit 
incloure el municipi més gran 
i més petit, tant demogràfica-
ment com geogràficament.
Per tant, l’òrgan de govern del 
Fons Nuclear tindrà set repre-
sentants dels pobles: de Flix 
(Penta I de la nuclear d’Ascó) 
i de Tivissa (Penta I de la nu-
clear de Vandellòs) -tots dos 
de la Ribera d’Ebre-, amb els 
termes municipals més grans; 
de Móra d’Ebre (àrea d’Ascó) i 

de Mont-roig del Camp (àrea 
de Vandellòs), els de més po-
blació; de Pratdip (Baix Camp), 
que és el municipi més pe-
tit i amb menys habitants 
del Penta I de Vandellòs; i de 
Móra la Nova (Ribera d’Ebre) 
i la Figuera (Priorat), com a 
municipis amb menys su-
perfície de les dues àrees.

rà aquest setembre, a raó de 
174.000 euros per cada ajun-
tament beneficiat) i no a tra-
vés de convenis, com s’havia 
apuntat a la primera reunió” 
a Móra d’Ebre. El territori més 
gran amb afectació de les cen-
trals nuclears, passarà de tenir 
únicament dos representants a 
tenir-ne set, la qual cosa és una 
molt bona notícia”. Foto: ACN

terres de l’ebre

La meitat dels diners 
de la convocatòria 

extraordinària 
d’enguany es 

repartiran als 96 
ajuntaments 
beneficiats al 

setembre
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El Ministeri per a la Transi-
ció Energètica ha aprovat la 
construcció d’una central fo-
tovoltaica a Lechón (Saragos-
sa) i Cucalón (Terol) i la línia 
d’evacuació aèria i soterrada 
de molta alta tensió (400 kV) 
fins a Begues (Baix Llobregat). 
Després d’aconseguir la decla-
ració d’impacte ambiental fa-
vorable, el ministeri dona llum 
verda a l’empresa Energías Re-
novables de Ormonde 36 per 
fer una MAT que passarà per 40 
municipis catalans de les Terres 
de l’Ebre, el Camp de Tarrago-
na, el Penedès i l’àrea metro-
politana de Barcelona. La línia 
elèctrica tindrà 182,2 km fins a 
un centre de seccionament a 

DELTEBRE

Begues, i un altre tram de 14,14 
km fins la subestació elèctrica 
del mateix municipi. El pro-
jecte encara està a l’espera del 
vistiplau de la Generalitat de 
Catalunya. La línia travessa vuit 
comarques catalanes. Els mu-
nicipis afectats de les Terres de 
l’Ebre són Gandesa, Corbera 
d’Ebre, la Fatarella, Ascó, Móra 
d’Ebre i Garcia. (ACN)

Els municipis afectats 
són Gandesa, Corbera 

d'Ebre, la Fatarella, Ascó, 
Móra d’Ebre i Garcia

LA GALERA 
Un any més, la Galera parti-
cipa de l’Ebre, Música & Pa-
trimoni, festival que s’alterna 
amb l’Ebre, Art & Patrimoni, 
organitzat a través del Museu 
de les Terres de l’Ebre i el 
Departament de Cultura, dins 
del programa del Museu de 
suport territorial, amb actes 
puntuals que tenen lloc del 
20 de juliol al 23 de setembre 
a diferents museus i centres 
d’interpretació de les Terres 
de l’Ebre.

BENIFALLET
El passat dimarts, 25 de juliol, 
es va inaugurar el nou gimnàs  
ubicat a la planta baixa del 
Centre Polivalent. “Aques-
ta era una instal·lació molt 
desitjada i, des d’un principi, 
es va pensar per oferir aquest 
servei”. Es tracta d’un espai a 
la part inferior del Centre. En 
aquest, s’hi pot trobar la sala 
principal (gimnàs) i vestidors 
amb dutxes complementades 
amb els lavabos. Pel que fa 
al servei, fins el 15 de setem-
bre l’entrada serà totalment 
gratuïta. El seu accés és pel 
Carrer Primer de Maig.  Ara 
per ara, la disponibilitat serà 
de dilluns a divendres, en 
horari de 17h a 21h.

EL PERELLÓ
Acció Climàtica atorga 
l’autorització administrativa 
prèvia al parc eòlic Ampliació 
Colladetes del Perelló. És 
una central de 13,37 MW de 
potència i quatre aerogenera-
dors de 200 metres d’alçada, 
que s’ha de construir en sòl 
no urbanitzable. L’anunci de 
la sol·licitud d’autorització es 
va publicar el dia abans que 
el Govern publiqués l’actual 
decret de renovables.

ROQUETES
Dilluns es presentaran els 
pressupostos participatius. Els 
ciutadans i ciutadanes podran 
fer propostes i donar la seva 
opinió sobre un import total 
de 40.000 euros.

NOTÍCIES 
BREUS

ACTUALITAT
Aprovada la construcció
de la MAT per transportar 
electricitat de Terol fins 
a Begues, que afectarà 6 

municipis ebrencs

DIPUTACIÓ
Aprovat el 

cartipàs de 
govern 

El ple de la Diputació ha apro-
vat el cartipàs de govern per al 
mandat 2023-2027. S’estruc-
turarà en sis àrees de govern 
amb diputats delegats, cadas-
cuna de les quals compta amb 
àrees adjuntes –que seran 
vuit-, per a les quals es de-
signaran també els respectius 
diputats delegats. També s’ha 
donat compte dels nomena-
ments de les vicepresidències i 
membres de la junta de govern 
i s’han creat quatre comissions 
informatives i dues especials. 
Les vicepresidències les assu-
meixen Rubén Viñuales, En-
ric Adell, Immaculada Costa i 
Marta Ventura. Òscar Sánchez 
és president de l’Oficina de BASE 
i Gestió d’Ingressos, i Carlos 
Brull, president de Patronat de 
Turisme. 
(ACN)

DELTA
Prevenció de 
nous brots de 

grip aviària
Acció Climàtica ha intensificat 
el control i la recerca d’ocells 
malalts o morts al medi natural 
a les Terres de l'Ebre, per pre-
venir nous focus de grip aviària. 
La finalitat es aïllar-los ràpida-
ment i analitzar si són animals 
afectats pel virus. Així es mini-
mitza el risc que la grip aviària 
es pugui transmetre a l’aviram, 
com també a les persones. La 
setmana passada es van loca-
litzar dos xatracs més, morts 
per grip aviària, a la Bassa de 
les Olles de Deltebre i al Pere-
lló. El Departament ha ampliat 
el radi d’afectació i confina-
ment de 30 dies que requereix 
el protocol –un radi de 10 km 
del focus-. Segons ACN, dime-
cres hi havia 22 granges con-
finades més, 40 en total, i 180 
punts més d’autoconsum aï-
llats (680).

Presentació del programa de la Festa Major 2023
L’Ajuntament de Deltebre ha 
presentat el programa d’ac-
tes de la Festa Major 2023, les 
quals enguany tenen el lema 
de “La Qüestió és Giro!”. Un 
programa que, com a prin-
cipal novetat, tal com es va 
anunciar, contempla el canvi 
d’ubicació de les festes a l’en-
torn del Parc Fluvial del Delta. 
De fet, durant aquestes set-
manes s’ha estat treballant per 
enllestir el nou emplaçament 
que aglutinarà els actes des 
del dia 11 fins al 20 d’agost.
Més enllà d’aquest canvi, les 
Festes Majors presenten un 
programa amb activitats per 
a tots els públics, on desta-
quen les nits de ball i també 
les tardes de bous. De fet, pel 
que fa al ball, el recinte festiu 
de Deltebre acollirà fins a set 
orquestres, a banda del Delte-
bre  Music Festival i també de 
la interpretació de l’obra ‘Sis-
co s’ha tornat boig!’ de la CIA 
Delta Teatre. Totes les nits, 
després del ball, es clouran 
amb l’actuació de DJ’s locals.
En relació amb els actes tau-

rins, es manté una programa-
ció estable, on es dona cober-
tura a les diferents modalitats 
de correbous.
Una de les novetats de la Fes-
ta Major Deltebre 2023 és la 
campanya #FestesIN. La qual 
té com a objectiu afavorir la 
integració de tots els xiquets i 
xiquetes en les activitats d’oci.
D’altra banda, enguany l’Ajun-
tament impulsarà una campa-
nya de conscienciació ciuta-

dana per impulsar la reducció 
de residus a la plaça de bous i 
al seu entorn.
Finalment, l’alcalde de Del-
tebre, Lluís Soler, ha conclòs 
la roda de premsa donant les 
gràcies a les comissions #Del-
tebreFestes i #DeltebreTaurí, 
com també a totes les entitats, 
persones i col·laboradors i col-
laboradores que fan possible 
l’organització de la Festa Major 
de Deltebre 2023.

El pregoner de la Festa 
Major serà el cantautor 

Joan Rovira. 

L’acte de presentació
de les pubilles, i el 

pregó d'enguany serà el 
10 d’agost (21.30h), a la 
plaça de l’Ajuntament
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+ 
a fons

remeis naturals

ALOC / SAUZGATILLO 
VITEX AGNUS-CASTUS

Té una alçada d’entre 1 i 3 m. És una planta que pren una forma arbòria i es caracteritza per tenir les fulles oposades, d'entre 4 i 12 cm de llarg, de forma 
peciolada i palmada. La floració de l’aloc es produeix entre els mesos de juliol i setembre. Les flors són d'un blau lilós i es reuneixen en espigues llargues i 
estretes, molt flairoses i vistoses a l'estiu. El fruit que produeix és petit, esfèric i de color negre.

Ús: D’aquesta planta s’utilitzen, sobretot, les fulles i tiges superiors, ubicades en els últims 10 cm. Els seus usos són múltiples, així com les virtuts medicinals 
que se li han descrit. Cal destacar els beneficis que aporta en el tractament de diverses disfuncions hormonals femenines, ja que estimula la producció i 
sortida de la llet materna, i en la majoria de dones produeix una millora del síndrome premenstrual (SPM) i la infertilitat. També aporta beneficis en el tracta-
ment de la malaltia de Parkinson. Popularment s'ha usat per les seves propietats anafrodisíaques, com indica el seu nom en llatí. Tradicionalment la pagesia 
utilitzava aquesta planta per consolidar les motes de terra, per fer estris de vímet, i foragitar els polls del bestiar.
Propietats: L’aloc té diverses propietats. Algunes d’elles són que alleuja símptomes premenstruals com el dolor abdominal i mamari, la irritabilitat, els canvis 
d’humor i el mal de cap.

Es poden fer bafs i també es subministra en preparats en pols i en tintura.

No es recomana l’ús de l’aloc durant l’embaràs i la lactància, ni tampoc en persones menors de 18 anys. Tampoc és recomanable en persones amb càncer 
hormona-dependent. Els efectes adversos d’aquesta planta poden produir urticària, mareig i molèsties gastrointestinals.

L'aloc és una planta nativa de la costa mediterrània. A Catalunya viu junt amb un seguit de plantes de flors vistoses com ara la vinca grossa, l’òlbia, la barre-
tera i el magraner. El seu conreu està associat als marges de les rieres, torrents i rambles del litoral silícic. A la comarca del Maresme està molt ben repre-
sentada. Normalment creix entre els 0 i els 200 metres d'altitud, però cada cop és més difícil trobar alocs.

Aquesta planta és una bona aliada per tractar les depressions femenines.

DESCRIPCIÓ: 

ÚS I PROPIETATS: 

CULTIU I ON LA PUC TROBAR:

41

CONTRAINDICACIONS I PRECAUCIONS: 
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U
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ÉS

MÈTODE DE PREPARACIÓ: 

OBSERVACIONS I CURIOSITATS:
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terres de l’ebre

FUTBOL 
DEVALUAT  
Estan matant les Federacions 
el futbol?. Resposta: si. 

La Federació Espanyola 
l’any passat va crear la 1a 
Federació, categoria a la que 
només sis equips li treuen 
rendibilitat. I la 2a federació 
va baixar un 40% el nivell i el 
seu encant. 

I la tercera divisió de Cata-
lunya, ja no és la d’abans, el 
nivell futbolístic també ha 
baixat. Soteras no s’enfronta 
a la nacional perquè Cata-
lunya tingui dos grups a la 
tercera divisió; dos grups que 
li corresponen per tenir més 
llicències. Per això  s’ha in-
ventat una Lliga Elit que serà 
un fracàs i només afavorirà 
els equips de Barcelona que 
seran 11, dels 16 integrants. 
La 1a catalana de tota la vida 
abans del covid era de dos 
grups, i ara en té tres. La 
segona catalana, els equips 
ebrencs fa 20 anys que volen 
una lliga ebrenca, que se’ls va 
prometre. Va ser un somni i 
després un mal despertar: no 
hi ha lliga ebrenca. La Tercera 
catalana cada vegada més 
descafeïnada, la meitat dels 
integrants fa tres campanyes 
estaven a 4 catalana i ara té 
rècord de filials. I la quarta 
catalana si no fos pels filials 
i que aquest any tornen 
Campredó i Horta, seria un 
lliga gairebé de campionat de 
primavera. Les dues Federa-
cions, la nacional i la catalana 
vegades penso que ho fan 
tots al revés. Ni sóc guru, ni 
matemàtic però si canviessin 
les competicions el futbol 
guanyaria atractius. 
Els clubs no estan contents 
però quan van a l’assemblea, 
els pocs que va no parlen, a 
tot diuen que sí i mentrestant 
els mandataris al seu seient, 
feliços i contents.

CELMA

ULLDECONA, UNA 
FÀBRICA DE CRACS
Recordo quan el meu germà 
Jose va començar a jugar a 
futbol. Ell té 5 anys més que 
jo. Per cert, disposava de bona 
tècnica. Era bon jugador. 
Jo el seguia per tots els camps. 
Al Dertusa, tenien molt bon 
equip. De fet, ja des d’alevins 
i infantils, guanyaven partits 
i estaven a la part alta de 
la taula. Guanyaven partits 
excepte dos: els que s’enfron-
taven a l’Ulldecona. L’equip del 
Montsià era superior. Jugadors, 
per l’edat, molt fets físicament. 
I amb qualitat.
Posteriorment, quan vaig 
començar a jugar jo, teníem 
un bon equip. I guanyàvem 
gairebé tots els partits excepte 
dos...(ja sabeu quins dos no 
guanyàvem). No és que no 
guanyàvem, si no és que 
l’Ulldecona ens golejava. Eren 
també superiors físicament, 
i estaven ben dotats tècnica-
ment. Eren insuperables. 
Ja fa anys, recordo que alguna 
vegada al meu germà li comen-
tava: els d’Ulldecona, a més de 
tradició futbolística, són molt 
bons. N’han hagut que han ar-
ribat a competicions nacionals. 
Altres es van quedar pel camí 
o van jugar a la regional. Ja 
sé que això, en general,va per 
generacions. Però l’Ulldecona 
en va tenir diverses de molt 
poderoses. Han passat els 
anys i el futbol, a Ulldecona, ha 
generat grans cracs. Però ara 
són molt cracs. És el cas d’Aleix 
Garcia i el d’Oriol Romeu. Dos 
grans jugadors a l’elit. Tots dos 
d’Ulldecona. Una població de 
poc més de 6000 habitants i 
que té dos jugadors a primera 
divisió. Pocs pobles o cap po-
den dir-ho. A Ulldecona, sí. 
Aleix i Oriol són els referents. I 
un orgull per al municipi. Gene-
racions i generacions de bons 
jugadors han desencadenat en 
2 genis. Un gran premi.

MICHEL
"L’objectiu és no patir com 
la lliga passada"

TERCERA FEDERACIÓ
UNA HISTÒRIA 
D'AMOR
Aquesta setmana, ja des de Mè-
xic,  els escric una cosa diferent. 
Una cosa molt profunda i que 
naturalment està relacionada 
amb el futbol. 
Quan jo tenia 17 anys, vaig viure 
mig any a Barcelona, vaig fer 
pluriocupació, en una fruiteria 
pel matí i a la tarda com a 
recepcionista en una residència 
d’estudiants. 

Comprava una revista del Barça, 
que no era del club, hi havia 
anuncis i bústia per aficionats, on  
la gent manifestava inquietuds 
o feia crítica de l’actualitat de 
l’equip. En una ocasió, dos noies 
van manifestar a la revista que 
buscaven gent per anar junts a 
veure partits. Vaig trucar i al final 
ens vam presentar un noi i jo. 
Quan vaig veure una de les noies 
gairebé em vaig desmaiar per 
la seva Bellesa. Em va agradar. 
Ella era admiradora del jugador 
Neskens. Jo, posteriorment, 
vaig anar a la revista desapare-
guda Don Balon i vaig adquirir 
exemplars i li vaig regalar a la 
noia esmentada. A ella això la 
va captivar. En qualsevol cas, 
em va comunicar que marxava 
als Estats Units al cap d’unes 
setmanes. El dia abans de la seva 
marxa vam anar a sopar; i em 
va cantar cançons de Simon and 
Garfunkel. Ella no volia un comiat 
amb llàgrimes; em va demanar 
que tanqués els ulls, em va fer 
un petó que va durar tres minuts 
i em va demanar que continués 
sense obrir els ulls fins que ella 
parés un taxi i arrenqués, amb els 
càntics des de la finestra d’una 
cançó de Simon i Garfunkel. 
Quan vaig obrir els ulls em vaig 
trobar tota la seva roba a terra... 
era el seu regal, es va muntar al 
taxi nua (era una hippy total). La 
vaig guardar molts anys. 
Va ser el meu primer amor i mai 
no hem d’oblidar que el primer 
amor és el que et fa tocar el cel. 
Bonica història que comparteixo 
des de Mèxic, on estic des del 
dilluns. Ja vaig dir que tindrien 
igualment notícies meues. La 
setmana vinent, última de 
temporada de Més Ebre, darrer 
capítol. 

CRÒNICA DES 
DE MÈXIC

BY JOAQUIN CELMA

La Rapitenca va començar els 
entrenaments dilluns. La plan-
tilla ha sofert canvis. Per això 
s’han fet fitxatges de juga-
dors procedents de categories 
superiors. L’objectiu és no patir 
tant. En parlem amb el presi-
dent, Fernando Garcia.  
Pregunta: Nova pretempo-
rada, noves il·lusions?.
Resposta: Tots els anys arran-
quem amb molta il.lusió, sobre 
tot després de la temporada 
passada en la que vam patir 
molt. Esperem que enguany 
no sigui així i que puguéssim 
jugar com l’any passat, gau-
dir com l’any passat però a 
la classificació no patir tant.  
P: Han hagut baixes signi-
ficatives com Oribe i Andi, 
però també arriben juga-
dors que estaven en cate-
gories superiors i encara en 
falten per fitxar. És així?
R: És cert, li hem pegat la volta 
a l’equip. Se n’han quedat no-
més sis de la temporada pas-
sada. Andi i Oribe comptàvem 
amb ells però al final per mo-
tius laborals, en el cas d’Oribe, 
o per tenir altres propostes, 
en el cas d’Andi,  no han po-
gut fitxar amb natros. Per això 
s’han fitxat jugadors nous per 
formar una plantilla de 18/19. I 
encara ens falten entre 3/5 per 
completar-la. S’ha apostat per 
disposar d’una plantilla curta i 
això permet fitxar jugadors pels 
que s’ha de fer un dispendi per 
venir de categories superiors. 
I això és el que busquem, per 
no patir a Tercera Federació, 
arrancant amb un objectiu, que 
és la permanència. Així mateix, 
el propòsit és que els socis i 
les sòcies i aficionats i aficio-
nades de la Rapitenca i de les 
Terres de l’Ebre puguin gaudir 
de futbol d’esta categoria. Per 
tot plegat, hem renovat a un 
gran entrenador com Carlos 
Rios, que s’ha adaptat molt bé 
a la Ràpita i a la Rapitenca, i 
que disposa d’un bon cos tèc-
nic per poder treballar i poder 
aconseguir l’objectiu.  
P: D’altra banda, el filial no 
competirà. Un tema del que 
se n’ha parlat molt per no 
poder-lo solucionar. Què ha 
passat?
R: El filial no competirà en-
guany però no serà per sem-
pre. La Rapitenca tornarà a te-
nir filial, l’any vinent o a l’altre. 
Però ara estem en un moment 

en què havíem d’ajustar-nos 
una mica. I, amb la creació de 
la Lliga Elit, per part de la Fede-
ració, el nivell en principi baixa. 
Per tant preferim que els juga-
dors joves, que puguin créixer, 
entrenen i juguen amb el pri-
mer equip i que vagin alternant. 
Creiem que és una bona forma 
de poder progressar.
P: Futbol base. També molt 
es comenta de si ara no pas-
sa pel millor moment.
R: Penso que tenim el millor 
futbol base de les Terres de 
l’Ebre. Continuem sent el re-
ferent al territori. Enguany am-
pliem amb dos equips més. És 
normal que, com a les collites, 
hi ha anys més bons i altres 
que no ho són tant. Esta tem-
porada passada no s’ha pogut 
pujar el juvenil però s’intentarà 
en la vinent. Tindrem la majo-
ria d’equips Preferent i com-
petirem contra els millors com 
sempre. L’objectiu és que els 
jugadors es vagin fent per po-
der pujar a Tercera Federació. 
Si avui en dia, un jugador de 
les Terres de l’Ebre vol jugar a 
Tercera Federació ha de venir 
a la Ràpita. En esta línia, estem 
també recuperant jugadors jo-
ves amb projecció que han va-
lorat esta possibilitat de jugar 
a Tercera Federació i, per tant, 
jugar a la Rapitenca. És el cas 
de Xavier Samper, Marc Barra-
gan o Ian Arques. I així segui-
rem treballant.
P: Per acabar, com et tro-
bes?
R: Molt millor. Vaig sofrir un 
ensurt i vaig estar ingressat uns 
dies, però estic recuperat. Des 
d’aquí agrair els missatges de 
tota la gent que s’ha preocu-
pat estes últimes setmanes per 
la meua salut. Seguirem enda-
vant. 

Fernando Garcia,  president de la Rapitenca.
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El Barça sempre crea expecta-
ció. Però des de fa unes setma-
nes, a les Terres de l’Ebre i, en 
concret a Ulldecona, encara en 
crea més. El fitxatge del faldut 
Oriol Romeu ha generat mol-
ta il.lusió. I el jugador, a més, 
ha debutat en la gira del Barça 
sent titular i deixant bones sen-
sacions. Contra el Madrid va fer 
un gran partit, tenint a més una 
gran ocasió amb una rematada 
des de la frontal de l’àrea que 
va anar al travesser. Un gest 
tècnic de crac. Per tant, el noi 

Oriol Romeu brilla en 
l’estrena amb el Barça

d’Ulldecona té protagonisme i 
això referma l’orgull al seu po-
ble i al nostre territori. 
On també estan vivint amb 
molta il.lusió esta nova etapa 
de l’Oriol és a Futbol Formatiu. 
L’entitat, amb seu a Camarles, 
contempla amb satisfacció la 
situació del jugador que cal re-
cordar és Director Tècnic del 
club que presideix Juan José 
Gilabert. Oriol va arribar a Fut-
bol Formatiu Terres de l’Ebre 
de la mà d’un dels impulsors de 
l’entitat, Edu Albacar. Foto: FCB 

El primer equip del Club futbol 
Tortosa Ebre, de 1a catalana, ha 
començat els entrenaments. La 
nova entitat es va crear arran de 
la unió entre el CD Tortosa i el 
CF Ebre Escola. El dilluns 25 de 
juny es va fer l’assemblea cons-
tituent. Han passat unes setma-
nes. En parlem del funciona-
ment amb el president, Marià 
Curto.

Pregunta: Han passat po-
ques setmanes, però ja es 
pot fer el primer balanç. 
Com ho veu?:
R: De moment, tot molt bé. 
Dins de la previsió inicial. I diria 
que millor i tot del que preve-
iem.

P: Però es parla de que han 
hagut baixes de socis. És 
així?
R: Ja hi comptàvem en què hi 
hauria gent que no acceptaria la 
fusió i que es donaria de baixa. 
No obstant, a hores d’ara, po-
drien ser unes 6 ó 7 persones. 
En podria haver alguna més 
però cal dir que d’entrada les 
respostes són molt positives. 
També cal aclarir que poden 
haver-hi altes, que compensa-
rien les baixes que poden existir.

P: A l’assemblea de l’any 
passat es va aprovar que 
hi hauria una derrama per 
pagar la prima als jugadors, 
en cas d’ascens. El soci ho 
ha acceptat?

Marià Curto: “el comportament dels socis està sent 
exemplar i per això estem molt satisfets”

R: Sí. És la mostra més clara de 
que no hi hauran moltes baixes 
de socis perquè, de forma majo-
ritària, la derrama s’ha acceptat. 
I d’esta manera ja s’estan pagant 
als jugadors les primes per l’as-
cens. És cert que, fins ara, han 
hagut 6 ó 7 casos de socis que 
han dit que no la pagaran i, per 
tant, contemplem que són casos 
de socis que es donen de baixa. 
Però la resta, des que s’han fet 
els càrrecs, han acceptat el que 
es va aprovar en assemblea. I 
per això no comptem amb què 
hi hagin moltes baixes tenint en 
compte que la majoria de socis 
ha tirat avant amb la derrama i 
això indica que continuaran com 
a socis del nou club. 
La veritat és que estic molt satis-
fet. El comportament del soci és 
exemplar, independentment de 
que algú no entengui o aprove la 
fusió que s’ha fet.

P: Es va parlar d’un pressu-
post de 140.000 euros. Es 
mantindrà?
R: Esta va ser una primera esti-
mació. Però el pressupost real 
encara no està fet. En tot cas, 
pel que fa al primer equip, cal 
informar que la previsió no serà 
esta. Els jugadors s’han adaptat 
als plantejaments del club i, tot i 
que pot haver alguna incorpora-
ció més, el cost no serà el previst. 
Serà inferior.

P: Amb la plantilla actual, es 
pot somiar amb l’ascens?
R: La nostra idea inicial és man-
tenir la categoria. Consoli-
dar-nos. Si avança el campionat i 
hi hagués possibilitat, ho estudi-
arem. Però d’entrada no pensem 
amb pujar. Este plantejament 
més ambiciós potser seria per 
l’any vinent. Però primer hem de 
mantenir-nos enguany.

CF TORTOSA EBRE

En tot cas, veig molta il.lusió, tant 
en el cos tècnic com en la planti-
lla i la direcció esportiva. I també 
entre els membres de la junta. I 
jo també estic molt il.lussionat 
de com està funcionant tot fins 
al moment.

P: Al seu dia ja es va dir que 
la fusió faria perdre llençols 
pel camí. Nacho, un pilar al 
club els darrers anys, no se-
gueix. 
R: Em sap molt greu. Em vaig 
entendre molt bé amb ell, els 
anys anteriors, i em va disgustar 
que no hagi continuat. Però és 
una nova etapa i no s’ha pogut 
trobar l’encaix a tota l’estructu-
ra tècnica. A més, Nacho també 
ha comentat que després de set 
anys era potser un moment per 
fer un pas al costat. En qualsevol 
cas, sap greu. Així mateix, com 
deies, és normal que quan hi ha 
una fusió es perd algun llençol. 
És molt complicat que tot que-
de encaixat. Però penso que ho 

hem aconseguit amb un per-
centatge important. 

P: Moltes baixes. Molts ju-
gadors han marxat. S’han 
quedat pocs amb tots els 
que hi havia per la fusió. 
Com és?
R: Són decisions de caire tèc-
nic. Cal dir que els jugadors 
que se’ls ha dit de quedar-se, 
s’han quedat tots. I altres pot-
ser també ho haguessin fet 
però, per qüestions tècniques, 
per un motiu o un altre, s’ha 
decidit que no continuaven.

P: Tot el cos tècnic del CD 
Tortosa va anar fora. Nac-
ho també. Si algú creu que 
l’Ebre Escola s’han imposat 
en este sentit, què en pen-
sa?
R: Jo ja no parlo de CD Tor-
tosa o CF Ebre Escola. Parlo 
de CF Tortosa-Ebre. Som una 
junta de 14 persones i fins ara 
anem en la mateixa línia, sense 
cap problema. I pel que fa al 
cos tècnic, si s’hagués decidit 
que s’havia de quedar Fabre-
gat, hagués estat lògic que ell 
hagués volgut al costat al cos 
tècnic de confiança seua. S’ha 
quedat Balart i ell té els entre-
nadors que tenia. Però el fisio 
o l’auxilar estaven al Tortosa 
l’any passat i el filial també té 
els tècnics de l’any passat. I ni 
s’imposa un ni s’imposa l’altre. 
Ara tots som CF Tortosa-Ebre. 

“Em sap greu que 
Nacho no hagi 

continuat. Però és una 
nova etapa i no s’ha 

pogut trobar l’encaix a 
tota l’estructura 

tècnica”
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El Móra la Nova va iniciar els 
entrenaments de pretempora-
da el dilluns i diumenge dispu-
ta el primer partit, en festes, a 
les instal.lacions Antoni Mateu, 
contra el Reus de Tercera di-
visió (18h). Ambrós continua 
com a mister, una nova cam-
panya. El tècnic, sobre la plan-
tilla, admetia que  “ha sofert 
bastants canvis, amb baixes im-
portants com Barrufet, Agustí o 
Pau Muñoz. Hem buscat com-
pensar les baixes amb juga-
dors joves. Esperem que ens 
regenerin la plantilla, amb nova 

El Móra la Nova rebrà 
diumenge el Reus-Reddis

energia. La plantilla per ara està 
tancada però si surt alguna op-
ció d’algun jugador que ens 
pugui aportar ho estudiariem. 
No obstant, estem contents 
amb el que disposem. Ganes 
de treballar amb l’objectiu de 
fer una bona temporada”. La 
notícia positiva és el retorn de 
Frede, després de la greu lesió 
que va patir. El miscampista 
moranovenc ja esta recuperat 
i entrena amb el grup. Ja hem 
parlat de baixes significatives, 
entre elles la del llegendari da-
vanter Agus. Foto: At MLN

Josep Maria Torres, traspas-
sat el 24 de febrer de l’any 
2021, va ser una persona que, 
gràcies a la seva trajectòria i 
implicació, va ser clau per a 
entendre el desenvolupament 
i creixement del futbol base 
al nostre municipi, i també 
del primer equip del Jesús 
i Maria. Una persona que 
va deixar un gran segell en 
moltes generacions sigui des 
de l’àmbit esportiu o des de 
l’àmbit acadèmic en la seva 
funció com a mestre. Torres 
també va ser regidor de 
l’Ajuntament de Deltebre de 
la legislatura compresa entre 
l’any 1979 i l’any 1983. 
La primera edició del torneig 
es va dur a terme l’any passat 
a les instal·lacions esportives 
Josep Maria Torres i, més enllà 
dels dos equips locals, també 
hi van participar el Camarles 
i l’Ampolla. El guanyador de 
la darrera edició va ser el CD 
La Cava. 
L’objectiu d’aquest torneig és 
el de recaptar fons per a la in-
vestigació contra l’Alzheimer.

SEGONA 
EDICIÓ

Arnau Alcoverro: “entrenar l’Ascó és un repte 
que afronto amb molta responsabilitat”
El FC Ascó, de la Primera ca-
talana, ha començat els en-
trenaments. Arnau Alcoverro 
(31 anys), és el mister. El tèc-
nic rasquerà, amb passat a les 
banquetes del futbol formatiu 
asconenc, arriba procedent de 
l’equip tècnic de l’Akritas Chlo-
rakas e la Primera Divisió de 
Xipre. En aquest país també va 
dirigir els equips U-16 & U-17 
del Pafos. Aixií mateix, Arnau va 
formar part del cos tècnic de 
l’Atlètic Lleida i el CFJ Mollerus-
sa, a Primera Catalana, i del FC 
Borges Blanques, a Segona Ca-
talana, a més de dirigir diversos 
equips de futbol formatiu.
Pregunta: Un repte?
Resposta: Sí, un repte que afron-
to amb molta responsabilitat. Es 
la primera vegada que entreno 
a les Terres de l’Ebre i estic molt 
agraït a l’Ascó per l’oportunitat. 
Per circumstàncies tot ho he 
hagut de fer fora. Em fa molta 
il.lusió el nou projecte perquè 

l’Ascó, per a mi, al nostre terri-
tori, de la història més recent, 
és dels equips grans. Per tant, és 
també una honra. 
P: S’ha fet una bona gestió i 
la plantilla és competitiva.  
R: Sí, d’entrada hem aconseguit 
renovar el bloc fort de l’any pas-
sat, tot i que han hagut baixes 
com Konu, Eric Jerez o Lluc. 
I hem fet incorporacions que 
compensen les posicions que 
ens mancaven. La plantilla no 

Dilluns es va presentar el car-
tell de la segona edició del 
Torneig Memorial Solidari 
Mestre Torres, el qual sota el 
lema Tots junts contra l’Al-
zheimer es durà a terme a les 
instal·lacions del Camp Nou de 
Deltebre, el 3 de setembre a 
partir de les 17 hores.
Aquesta vegada, els equips 
participants seran La Cava, Je-
sús i Maria, la Rapitenca i l’Am-
posta. L’alcalde de Deltebre, 
Lluís Soler, va donar les grà-
cies a l’entitat i als dos clubs 
del municipi “per impulsar i 
per formar part d’una iniciati-
va que ens permetrà vincular 
l’esport, els valors i la solida-
ritat, i a la vegada posar en 
valor la figura d’una persona 
que ha estat referent tant en 
l’àmbit esportiu com també 
en l’àmbit acadèmic”. L’Asso-
ciació Projecte Mestre Torres 
té com a finalitat fomentar i 
conscienciar a la població so-
bre la malaltia de l’Alzheimer i 
afavorir la investigació. De fet, 
el president de l’entitat, Josep 
Maria Torres, va detallar que 
“l’objectiu d’aquest torneig és 
el de recaptar fons per a la in-

II Memorial Solidari Mestre Torres

vestigació de la malaltia, i su-
perar els 3.500 € que el dar-
rer any vam poder aportar a la 
Fundació Pasqual Maragall en 
una edició que va ser un èxit 
de participació”. 
Per la seva banda, la secretaria 
del CD La Cava, Susanna Saba-
té, va manifestar que “el CD La 
Cava sempre estarà al costat 
d’aquelles iniciatives esporti-

ves que ens permeten contri-
buir a generar valor afegit”. 
Finalment, el secretari de la UD 
Jesús i Maria, Mingo Alcalà, va 
afirmar que “aquest torneig 
ens permet dinamitzar l’esport 
al nostre municipi i, a més, és 
una oportunitat per sumar i 
per contribuir a la recerca i 
avançar en la cura d’una ma-
laltia neurodegenerativa”.

la donem per tancada però sí 
no arriba cap jugador més, no 
hi ha cap problema perquè es-
tem molt satisfets. La plantilla és 
competitiva, amb més gent del 
territori, gent amb passat al club 
i que ha tornat 
P: S’ha incorporat Humbert 
que que anava a l’Ampolla...
R: Puc entendre el malestar de 
l’altre club. Em sap greu però 
ens toca a tots. Vam parlar amb 
el jugador i ell va preferir venir. 
A natros ens ha passat amb Eric 
Jerez; quan ja estava compro-
més, ha marxat.   
P: La categoria?
R: L’afrontem amb precaució 
però també amb molta ambició. 
Per molt que s’hagi creat la Lliga 
Elit, la Primera catalana segueix 
sent molt dura. Els equips s’han 
reforçat molt. Serà una lIiga 
molt igualada i competitiva, bo-
nica de disputar. Anirem partit a 
partit, conscients que hem de 
treballar molt. Foto: FC Ascó

DELTEBRE

‘Tots junts contra 
l’Alzheimer’. Enguany es 

disputarà el 3 de 
setembre, al Camp Nou. 
Hi jugaran la Rapitenca 
i l’Amposta, a més de la 
Cava i el Jesús i Maria
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ROQUETES

Emotiu 
homenatge a 

Ximo Solé
Dissabte passat, al Restaurant 
Supersà de Roquetes, es va 
viure una jornada emotiva amb 
un dinar homenatge a Ximo 
Solé, que fou entrenador i im-
pulsor de la posada en escena 
del futbol a Roquetes en com-
petició oficial. L’entitat va ser 
fundada al 1930 però les com-
peticions llavors es basaven en 
partits i tornejos comarcals. 
Ja avançada la dècada dels 
anys 60, el CD Roquetenc no 
tenia activitat i Solé va ser un 
autèntic impulsor per recupe-
rar el futbol i federar l’equip, 
que va començar a jugar en 
competicions oficials. Juga-

A la fotografia superior, formació del Roquetenc. Dalt i d’esquerra a dreta: Roigé, Mir, Delgado, Bertomeu, Alegret, Valldeperez, Blanch i Ximo Solé 
(entrenador). Baix: Marin, Prades, Moisés, Benjamin, Arasa, Hierro i Pancràs (qepe)

ION PERELLÓ FITXA
PEL FRAM REYKJAVÍK, 

DE LA PRIMERA DIVISIÓ D’ISLÀNDIA
Ion Perello Machí s’incorpora al 
Fram Reykjavik, equip de la pri-
mera divisió d’Islàndia. 
El jugador ebrenc, als 25 anys, 
ja coneix el país després de ju-
gar amb Hettur a Egilsta  abans 
de mudar-se a Thor. Ion va es-
tar, durant la temporada passa-
da (mesos d’hivern), al Tortosa, 
havent defensat també  la sa-
marreta de l’Ascó, Pedroñeras, 
Grama, Amposta, Eivissa, Nàstic 
juvenil A. Una nova etapa, per 
tant, per a seguir creixent ara ja 
entre els millors d’Islàndia.

LA ROQUETERA EMMA MARTIN FITXA
AMB EL BARÇA B

El Barcelona B femení continua constru-
ïint la plantilla per la propera temporada. 
Dilluns Markel Zubizarreta, director es-
portiu de la secció, i Jordi Ventura, coor-
dinador del futbol formatiu, van anunciar 
dos noves incorporacions. Una d’elles és 
la jugadora de Roquetes Emma Martín que 
dilluns es va convertir en nova jugadora del 
Barcelona B. La centrecampista va signar el 
seu nou contracte com a culer després de 
deslligar-se de l’Oviedo. Amb 20 anys, és un 
fitxatge de present i futur per al filial. I un pas 
avant en la seua trajectòria. 
L’altra incorporació és Adriana Parada (18 
anys), procedent del Pradejon de la Rioja.
Foto: @FCBfemeni

A la dècada dels 60, Solé va ser l’impulsor del futbol a Roquetes

dors d’aquelles campanyes 
van voler dissabte fer-li el re-
coneixement que mereix. I és 
que a més, Solé, després del 
seu pas pel Tortosa, va fer tas-
ques al Roquetenc d’entrena-
dor, president, delegat i fins i 
tot massatjista. La seua esposa, 
Carme Monllao, amb els anys, 
va ser secretaria durant dèca-
des del CD Roquetenc. Una 
vida dedicada al club i que va 
comportar moltes emocions 
en la trobada sorpresa que va 
tenir lloc dissabte. A la foto-
grafia superior, formació del 
Roquetenc d’aquella època. A 
la del mig, trobada de dissab-
te, i les altres imatges corres-
ponen a l’entrega de plaques 
commemoratives a Ximo i del 
ram a Carme.  
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AMPOSTA  ÉS CANDIDAT PERÒ TINDRÀ QUATRE EQUIPS QUE DONARAN MOLTA GUERRA I QUE TAMBÉ 
ESTARAN EN LA LLUITA: AMETLLA, FLIX, LA CAVA I PERELLÓ
Una categoria, la tercera 
catalana, en plena trans-
formació perquè equips 
clàssics en l’última dè-
cada s’han consolidat els 
darrers anys a la segona 
catalana (Camarles, Alde-
ana, Móra la Nova Jesus i 
Maria...). 
Ara la Tercera catalana 
concentra un bon nombre 
de filials, aquesta tempo-
rada fins a quatre, rècord 
Guinnes. 

Per veure com ha canviat 
aquesta categoria com-
provem com estava fa 10 
anys. Temporada 2013/14: 
Camarles, Deltebre, Batea, 
Ulldecona, Corbera, Flix, 
Ametlla, La Sénia, Aldea-
na, Santa Bàrbara, Horta, 
Móra la Nova, Pinell, Sant 
Jaume, Alcanar B, Olimpic, 
Vilalba i R-Bítem B. 
Només queden quatre 
equips de fa deu anys. 
Dada que confirma que 
aquesta categoria està en 
ple canvi i que s’està que-
dant una mica descafeï-
nada per tenir cada vega-
da equips més de quarta 
catalana i en haver deu 
equips ebrencs a la segona 
catalana. 
Els jugadors que tenen una 
mica de qualitat preferei-
xen jugar en una catego-
ria més elevada i si això li 
unim la nova categoria, la 

Lliga-Elit i el fet de tenir tres 
grups de primera catalana, 
veiem que tot corre en contra 
de la Tercera catalana.
No obstant, també cal veure 
que per circumstàncies, hi ha 
clubs històrics a Tercera. Si fa 
uns anys el més pessimista 
del futbol ebrenc hagués dit 
que els equips clàssics se-
gona catalana (Amposta, La 
Cava i Alcanar) estarien a la 
tercera catalana, ningú l’hau-
ria cregut.

Encara que un club tingui 
plantilla per a l’ascens, no 
és fàcil aconseguir la meta. 
Li va passar al Gandesa, fa 
dues temporades, i la passa-
da a l’Amposta. I la Cava, que 
l’anterior ocasió que va estar 
a Segona regional (ara Terce-
ra catalana), a la dècada dels 

vuitanta, en dues campanyes 
va pujar. I ara, en esta etapa 
a la categoria, fa cinc anys 
que ho intenta i la propera lli-
ga tornarà a intentar-ho tot i 
que no serà fàcil perquè, si no 
passa cap desastre, l’Amposta 
és favorit. 
Però la Cava també serà un 
ferm aspirant. 
De totes formes, per la part 
alta es preveu una lliga molt 
competida. No oblidem a 
l’Ametlla que amb les incor-
poracions i les renovacions 
que ha fet també tindrà un 
equip de traca i mocadors. 
Per lluitar per l’ascens, sent 
un altre candidat.
I el mercat s’ha animat en ar-
ribar Jordi Roca al Flix portant 
als seus jugadors de confian-
ça amb la seua gestió. Fitxat-
ges de campanetes com Adri, 
Jusi, Imanol, Madero i ara 
Yatma). El Perelló, per la seua 
part, també ha animat el mer-

cat amb el fitxatge d’un míster 
guanyador: Santi Castillejo. 
L’equip groc i negre incorpora 
5 cinc jugadors de la Rapiten-
ca B, afegint el retorn de ju-
gadors de la localitat i d’altres 
que van estar amb el mister 
en la seva etapa d’Ulldecona.
Amb tot plegat, a priori, les 
primeres posicions estan ja 
una mica clarificades, amb 
Amposta, La Cava i Ametlla 
i s’uneixen a aquest pòdium 
Perelló i Flix, amb la qual cosa 
més emoció en aquesta ca-
tegoria que no havia tingut 
tants al·licients en passades 
campanyes. Hi ha cinc equips 
molt clars per ocupar les pri-
meres cinc places però no 
cal descartar que sempre se 
suma algun equip sorpresa 
que es pot col.locar també en 
aquest pòdium dels cinc mi-
llors.
Pel que fa a les banquetes, so-
lament segueixen de la pas-

sada temporada cinc en-
trenadors: Cristian Torta, 
Sergio Ruiz, Jefrey, Òscar 
Rumense i Xavi Subirats. 
Debuten Llorenç, Ruben 
Subirats, Xavi Castillejo, 
Mario Javaloyes, Ferran 
Simó, Àlex Ventura i Manu 
que, a Godall, s’estrena 
com a míster en catego-
ria amateur després de ser 
entrenador a l’Ulldeco-
na juvenil. Per tant, molts 
entrenadors debutants 
aquesta campanya, com 
va passar l’any anterior.
Una tercera catalana on 
hi ha jugadors en alguns 
equips que no cobren per 
jugar i que contrasten amb 
d’altres d’altres equips que 
estan, en canvi, ben pagats 
per partit.
Amposta, com he dit, pot-
ser el favorit però no tin-
drà un camí aplanat. I és 
que, com he comentat, la 
lluita per les primeres pla-
ces serà competida i qui 
més regular pugue ser i 
més gasolina tingui, amb 
més perseverança en els 
entrenaments, més a prop 
estarà de poder assolir una 
plaça d’ascens. Només en 
puja un i amb el tema de 
la interterritorialitat, serà 
molt complicat que hi hagi 
una vacant perquè pugui 
pujar el segon. 

(continua a la plana següent)

El campió pujarà a 
Segona

Poden haver fins 
quatre descensos, 
per possibilitat de 

compensacions
 

ELS PRONÒSTICS DE CELMA
CANDIDAT ASCENS: AMPOSTA

POT QUEDAR SEGON: L’AMETLLA

UN DELS 3 QUEDARÀ TERCER: LA CAVA, 
PERELLÓ, FLIX

UN DELS DOS SERÀ REVELACIÓ: CAMAR-
LES B, ALCANAR

UN DELS D’ESTOS 3 POT SOFRIR: 
MASDENVERGE, XERTA, GODALL

D’ESTOS 3, UN FARÀ MILLOR TEMPORADA: 
S BÀRBARA, JESÚS I MARIA B, ROQUETENC

INCÒGNITES: TORTOSA EBRE B, 
CATALÒNIA B, PINELL

ELS MISTERS
EQUIP                                             22/23                                        23/24

AMPOSTA 
ALCANAR
AMETLLA
CAMARLES B
FLIX
GODALL
JESÚS I MARIA B
LA CAVA
MASDENVERGE
PERELLÓ
JESÚS CATALÒNIA B
PINELL
ROQUETENC
SANTA BÀRBARA
TORTOSA EBRE B
XERTA

JUANJO SERRANO
RUBEN SUBIRATS

XAVI SUBIRATS
FLORIN

ALBERT SALTOR
JUAN JOSE AGUSTIN

DAVID TORRES
ROCA/CARLOS PEDROÑO

CRISTIAN TORTA
DAVID  CUELLAR

DANI FERNÁNDEZ
LIZASO

DAVID GARCIA
JEFREY

ÒSCAR RUMENSE
SERGIO RUIZ

FERRAN SIMÓ
RUBEN SUBIRATS

XAVI SUBIRATS
FLORIN

JORDI ROCA
MANU

LLORENÇ LOZANO
GERARD CAPERA
CRISTIAN TORTA
XAVI CASTILLEJO
ÀLEX VENTURA

LIZASO
MARIO JAVALOYES

JEFREY
ÒSCAR RUMENSE

SERGIO RUIZ

FITXATGES
EQUIP                    23/24   22/23  21/22  20/21

PERELLÓ
LA CAVA 
AMPOSTA
TORTOSA B
FLIX
CAMARLES B
J CATALONIA B
GODALL
ROQUETENC
SANTA BÀRBARA
ALCANAR 
XERTA
MASDENVERGE
AMETLLA
JESÚS I MARIA B
PINELL

TOTAL

11
10
9
9
9
8
7
6
5
5
4
3
2
2
2

92

10
6
10
10
5

4
5
5

5
3
6
7

12
11
7
8
8

9
7
11

2
6
10
17

4
10
8
21
2

10
12
15

2

6
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GOLEJADORS 3A DARRERES LLIGUES
TEMP 1 GOLEJADOR     GOLS   2 GOLEJADOR      GOLS    3 GOLEJADOR    GOLS

DILLA

ALEIX

NACHO

FERRI

URI

AGUS 

CALLARISA

AGUS 

AGUS 

MARC PRADES

CARLOS GILABERT

MAGÍ 

MAGÍ 

JESÚS FERRERES

2022/2023

2021/2022

2020/2021

2019/2020

2018/2019

2017/2018

2016/2017

2015/2016

2014/2015

2013/2014

2012/2013

2011/2012

2010/2011

2009/2010

35

37

17

33

37

64

35

59

37

35

30

26

32

30

3A CATALANA. EQUIPS 
AMB MÉS PARTICIPACIONS

       EQUIP               TEMPORADES

PERELLÓ
FLIX
S BÀRBARA
CAMARLES
JESÚS MARIA
AMETLLA
ALDEANA
ROQUETENC
GINESTAR
FALSET
PINELL
CORBERA
HORTA
BATEA
S JAUME
MÓRA NOVA
J CATALÒNIA
DELTEBRE
GODALL
ULLDECONA
MASDENVERGE
BENISSANET
AMPOLLA
BENIFALLET
LA SÉNIA
VILALBA 
LA CAVA
RAPITENCA B
GANDESA
REMOLINS- BITEM
ASCÓ
ALCANAR
LA GALERA
AMPOSTA B 
RASQUERA
BOT
MÓRA EBRE 
J MARIA B
J CATALÒNIA B
ASCÓ ESCOLA
TORTOSA B
TIVENYS
CAMPREDÓ
ALCANAR B
XERTA
AMPOSTA
EBRE ESCOLA
ROQUETENC B
R BÍTEM B
ARNES
AMPOSTÍ
REGUERS
MARÇÀ
ATLAS
ASCÓ B
ALDEANA B

36
35
34
28
27
26
23
22
22
22
21
21
21
20
19
18
17
17
16
16
15
15
13
13
11
10
8
8
8
8
8
7
7
7
7
6
6
4
4
4
3
3
3
3
2
2
2
2
2
2
2
1
1
1
1
1

TEMPORADA AMB RÈCORD DE FILIALS
(ve de la pàgina anterior)

Per als dos descensos es-
tablerts pel pla de com-
petició, hi ha molts candi-
dats i el normal és que dels 
quatre ascendits de Quarta 
li pugue tocar a un d’ells. I 
compte que enguany po-
den haver-hi compensa-
cions perquè a Segona hi 
ha 10 equips ebrencs i bai-
xen de categoria mínim 5 
equips, amb la qual cosa a 
Tercera cal contemplar dos 
descensos i la possibilitat de 

que en siguin 3 ó 4.
Una pena la retirada del filial 
de la rapitenca, i és la sego-
na vegada que es retira de la 
competició, la darrera va ser la 

temporada 2008/2009. 

Resumint, Amposta, La Cava, 
Ametlla, Perelló i Flix són clars 
candidats a les primeres 5 pla-

ces. Però lluitaran contra ri-
vals que volen donar molta 
guerra i que intentaran fer 
bona campanya per asso-
lir la permanència. Per tant, 
és presenta una campa-
nya emocionant i crec que 
potser un any amb algunes 
revolucions a les banque-
tes. La meva opinió és que 
hi haurà quatre cessaments 
mínim. 
Aquesta temporada, tot i que 
només hi ha 16 equips, co-
mença la competició la ter-
cera setmana de setembre.

MARC LOPEZ

ROBERT

OMAR 

ISMA 

ISMA

ADRIA 

XESCU

ROGER VIDAL 

NICO 

CRISTIAN VALLES 

MOHEDANO 

MARC PADRES 

JACOB 

JORDI PRATS 

31

22

16

28

35

28

28

28

34

33

30

24

29

28

CHIMENO

C. FIGUEROA

JORDI LÓPEZ

BALADA

FERRAN

SAMU 

RAÜL AROYO 

ALEIX MARTI

SANTI SANCHO 

SANTI SANCHO

JACOB 

PAU MAURI

MARC PRADES 

ALBERTO LÓPEZ 

30

21

14

27

26

24

26

26

28

29

24

21

27

23

ELS DARRERS CAMPIONS, SUBCAMPIONS I DESCENDITS
TEMP         CAMPIÓ            SUBCAMPIÓ                                                                                      EQUIPS DESCENDITS              TEMP

GANDESA

J CATALÒNIA

EBRE ESCOLA

R- BITEM

JESÚS I MARIA

AMPOLLA 

LA SÉNIA

BATEA

GODALL 

CAMARLES 

PERELLÓ 

AMPOLLA 

OLÍMPIC 

JESÚS I MARIA 

AMPOLLA 

LA SÉNIA 

 DELTEBRE

 HORTA 

 ASCÓ

 R BÍTEM

2022/2023

2021/2022

2020/2021

2019/2020

2018/2019

2017/2018

2016/2017

2015/2016

2014/2015

2013/2014

2012/2013

2011/2012

2010/2011

2009/2010

2008/2009

2007/2008

2006/2007

2005/2006

2004/2005

2003/2004

AMPOSTA 

JESÚS I MARIA

RAPITENCA B

ALDEANA

PERELLÓ

MÓRA LA NOVA

 J CATALÒNIA

FLIX 

ULLDECONA

DELTEBRE

OLÍMPIC 

LA SÉNIA

PINELL

PERELLÓ

ASCÓ ESCOLA

HORTA

AMETLLA

FLIX

HORTA 

PERELLÓ 

CORBERA, BENISSANET    

ALCANAR, OLIMPIC

SAN JAUME

MASDENVERGE, ALCANAR

PINELL, VILALBA I ARNES 

FLIX I JESÚS I MARIA B

CAMPREDÓ, GINESTAR I DELTEBRE

SAN JAUME, ALCANAR B I PINELL

REMOLINS-BITEM B, VILALBA I OLIMPIC 

CAMPREDÓ I TIVENYS

GODALL, J  CATALONIA B I CORBERA 

 MASDENVERGE, FLIX I ROQUETENC B 

ALDEANA B , REMOLINS BITEM B, BENIFALLET

FLIX, REGUERS, SAN JAUME 

GINESTAR I BATEA

JESÚS CATALÒNIA B, MASDENVERGE I GODALL

TIVENYS I RASQUERA

ROQUETENC B 

BENIFALLET I MONTBRIÓ 

www.mesebre.catwww.mesebre.cat

Viv im l 'esport !

2022/2023

2021/2022

2020/2021

2019/2020

2018/2019

2017/2018

2016/2017

2015/2016

2014/2015

2013/2014

2012/2013

2011/2012

2010/2011

2009/2010

2008/2009

2007/2008

2006/2007

2005/2006

2004/2005

2003/2004
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RISOTTO DE PORROS 
AMB GORGONZOLA 
I TOMÀQUETS ROSTITS

PREPARACIÓ:
Rentem i tallem els tomàquets 
per la meitat. Els col·loquem 
dins una safata que pugui anar 
al forn. Els empolvorem amb un 
pessic de sal, orenga i un rajo-
linet d'oli i els cuinem a 180ªC 
durant 15 minuts aproximada-
ment.

Netegem els porros i els tallem 
a mitges llunes fines.

En una cassola baixa escalfem 
un raig d'oli d'oliva generós, 
junt amb la mantega. Hi coem 
els porros fins que estiguin ben 
tendres.

Escalfem el brou en una olleta 
a banda.

Quan els porros estiguin ben 
cuits, afegim l'arròs a la cassola, 
junt amb la copeta de vi blanc i 
esperem que es redueixi.

Anem afegint el brou de mica 
en mica, sense parar de reme-
nar, durant 18 minuts aproxima-
dament, fins que quedi melós.

Per acabar, amb el foc apagat, 
incorporem el gorgonzola tallat 
a daus i remenen.
Rectifiquem de sal i pebre... i 
llestos!

INGREDIENTS 

• 400 g Arròs Montsià Carna-
roli 
• 2 porros
• 1200 ml de brou de pollas-
tre o verdures
• 1 copeta de vi blanc 
• 150 g formatge gorgonzola 
• 1 cullerada de mantega
• Oli d'oliva 
• Sal i pebre 
• 20 tomàquets cirera de pera 
• Sal
• Orenga
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TELÈFONS D’INTERÈS 
EMERGÈNCIES
MOSSOS D’ESQUADRA
BOMBERS
URGÈNCIES  (AMBULÀNCIES)

Secció patrocinada per:

I M M O B I L I À R I A

AMPOSTA 
Local a l’avinguda la Ràpita en 

lloguer. Superfície 220 m2. Ideal 
qualsevol tipus de negoci. 

Dona a dos carrers
674 55 20 17.
ULLDECONA

 Local en lloguer o venda de 
35m, al Carrer Major. 

977 25 27 27

LES CASES D’ALCANAR 
Carrer Trafalgar. 
Local comercial

a l’Avinguda Principal.
Façana envidriada. 

Totalment condicionat.
Ideal per a qualsevol

activitat de cara al públic. 
977 25 27 27

LA SÉNIA 
 LLoguer Pis ideal parelles, 
consta de menjador amb 
sortida balconada, cuina 

independent equipada, lavabo 
amb dutxa reformat, habitació 

doble i hab individual.
674 55 20 17.

Local comercial en cantonada 

de 40m2. Molt cèntric. 
661707383

La Senia. Ocasió! 
Es ven edifici que consta de 
3 pisos i terrat. Pisos de 1-2

habitacions. 977 25 27 27

LA RÀPITA
Plaça d’aparcament 

amb traster en lloguer.
A l’edifici El Mariner,

a primera linea de mar, 
al davant del Club Nàutic. Zona 
molt difícil d’aparcar a l’estiu.

 977 74 33 99

C/ Gorria. Local comercial
 45 m2 i soterrani de 55 m2.

 977 74 33 99

MARINA 
LA RÀPITA

ES LLOGA
Amarratge 
8 metres

674 55 20 17
(Només WhatsApp)

capricorn
22/12 al 20/01

Nous contactes 
d'origen estranger. 
Amb la calor tens 
ganes de fer esport, 
però vols fer alguna 
activitat física. Pel 
que fa a l'amor, 
prefereixes estar sol 
a mal acompanyat.

aquari
21/01 al 19/02

Estàs una mica 
cansat de veure la 
casa sempre igual 
i fas alguns canvis 
decoratius. Pot 
haver-hi certa tensió 
entre la teva família 
i la parella i hauràs 
d'intercedir.

sagitari
23/11 al 21/12

Al sector laboral 
potser hauràs de 
posar límits. Fins i 
tot podries entrar en 
qüestions judicials. 
Si tens problemes 
amb la família políti-
ca, les coses poden 
millorar.

escorpí
24/10 al 22/11

Si ets dels qui va ha-
ver de marxar lluny 
per treballar o per 
viure amb la parella, 
et planteges tornar 
al teu lloc d'origen. 
L'amor pot sorgir 
amb algú més gran 
que tu.

balança
24/09 al 23/10

Possibles gestions 
patrimonials o 
relacionades amb 
herències. Si estàs 
de vacances voldràs 
aprofitar el temps 
per intentar conèixer 
una persona amb qui 
et complementis.

àries
21/03 al 20/04

Sembla que et tocarà 
fer alguna despesa 
relacionada amb 
reparacions o mante-
niments. Et planteges 
fer alguns canvis al 
sector professional 
pensant en els teus 
interessos.

cranc
22/06 al 23/07

Medites sobre si es-
tàs fent bé les coses 
i cerques una millor 
gestió emocional. 
Si estàs descontent 
a la feina, et mous i 
no descartes anar a 
treballar a una altra 
població.

verge
24/08 al 23/09

Amb Venus retrò-
grad per Casa XII, el 
passat et continua 
fent ballar el cap. El 
que ja està fet, no 
es pot canviar, però 
pots aprendre de 
l'experiència per no 
repetir errors.

taure
21/04 al 21/05

Tens l'objectiu de 
passar-ho bé i de 
gaudir de la compan-
yia dels que estimes 
i ja t'ocuparàs dels 
problemes. A la feina 
s'estan preparant 
canvis per a després 
de vacances.

peixos
20/02 al 20/03

Vigila les teves 
coses i no et fiïs de 
missatges dub-
tosos, es poden 
aprofitar de la teva 
innocència. Sorgeix 
l'atracció per algú en 
el gimnàs o allà on 
practiquis esport.

lleó
24/07 al 23/08

Pots tenir una acti-
tud altiva i inflexible 
que no facilitarà les 
bones relacions amb 
els altres. Et plan-
teges fer un regal 
a una persona per 
la qual sents molta 
gratitud.

bessons
21/05 al 21/06

Algunes obligacions 
laborals poden fer 
que hagis de deixar 
altres assumptes 
aparcats temporal-
ment. T'interesses 
per temes espiri-
tuals o filosòfics 
i cerques informació.

SHAKTI
ORIENTACIÓ 
ESPIRITUAL 

TAROT
Horari: 

Tot el dia

LA VOLUNTAT 

977 71 82 79

ROQUETES
ES LLOGA

PERRUQUERIA 
TOTALMENT EQUIPADA I 
LLESTA PER COMENÇAR 

A TREBALLAR,
SENSE HAVER DE FER 

CAP INVERSIÓ

645 888 266

PER JUBILACIÓ
ES VENEN 

PRODUCTES DE 
PERRUQUERIA

A MEITAT 
DE PREU

 645 888 266

VENC FINCA
DE REGADIU

2 HECTÀREES AMB 
AVELLANES CASETA 

PER RESTAURAR
AIGUA POTABLE

TERME DE CORBERA 
D'EBRE

626 012 155

COMPRO
4x4, vehicles, 

tractors, 
maquinària..., 

No importa any
 ni estat

Màxima serietat
Pere

686979513

VOLS 
ANUNCIAR-TE?

Aquest és el teu espai 

privilegiat de

PUBLICITAT
977 279 290

comercial@mesebre.cat

TREBALL

Empresa de serveis en constant creixement  busca personal per a treballar a la zona de Terres de L’Ebre:

Interessats, enviar whatsapp al 617 702 159

· GRAU EN FISIOTERÀPIA
· PERSONAL AUXILIAR
· GRAU EN MEDICINA

· GRAU EN INFERMERIA

· GRAU EN TERÀPIA OCUPACIONAL
· GRAU EN TREBALL SOCIAL

· SERVEI D'ASSISTÈNCIA AL DOMICILI
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LAIA SUBIRATS TOMÉ
“LA RUTA QUETZAL ÉS UNA EXPERIÈNCIA 
RENOVADORA QUE TOTHOM HAURIA DE VIURE”

Com diu la Laia, tothom 
l’hauria de viure, 

però no tothom pot fer-
ho, perquè aquesta beca 
es concedeix, només, 
a estudiants amb un 
expedient acadèmic 
excel·lent.

La Laia Subirats, de 16 anys, 
de Roquetes, és una de les 
privilegiades que aquest any 
han pogut fer la Ruta Quet-
zal, una iniciativa nascuda 
l’any 1979 de la mà del pe-
riodista i aventurer Miguel 
de la Quadra-Salcedo, amb 
l’objectiu de ser un punt de 
trobada i consolidació entre 
el jovent de 16-17 anys de la 
comunitat de països de par-
la hispana. Des de la mort 
del periodista el 2016 i fins 
a l’any 2022 la Ruta va estar 
parada, però l’any passat, el 
seu fill Íñigo va reprendre 
el projecte per a estudiants 
d’Espanya.
De fet, i a un nivell més per-
sonal, la Ruta Quetzal està 
pensada per ser un viatge 
iniciàtic en forma d’expe-
dició en la que s’uneixen la 
convivència, la cultura i per 
descomptat, l’aventura.
La Laia Subirats ha viscut 
aquesta emotiva experiència 
i l’explica en exclusiva pel Diari 
Més Ebre.

Laia, què és la Ruta Quetzal?
Es tracta d’una beca a la que 
poden optar els alumnes que 
acaben 4t d’ESO amb una 
nota alta, per comunitats. 
Juntament amb la sol·lici-
tud de la beca els estudiants 
han d’aportar la seva nota de 
3r. d’ESO. Clar, tractant-se 
d’una convocatòria a ni-
vell estatal la competència 
és alta i per tant, només els 
alumnes, nois i noies, que 
tenen una qualificació de 10 
de mitja, poden optar-hi. En 
el meu cas, tinc aquest 10 de 
mitja i per això vaig poder 
anar-hi.

Quin és l’itinerari que els 
expedicionaris heu seguit 
al llarg dels 15 dies que ha 
durat la Ruta?

En l’edició de 2023, els expe-
dicionaris Quetzal vam iniciar 
la ruta el dia 1 de juliol des de 
Vilanova d’Arousa i que es va 
anar desenvolupant al llarg 
de 14 dies fins arribar a Por-
tugal, també seguint parts del 
Camí de Sant Jaume.

En quines condicions es fa 
aquesta ruta?
Doncs totalment a peu. El 
punt de trobada de totes les 
persones, les 200 que aquest 
cop vam fer la Ruta Quetzal, 
va ser Vilanova d’Arousa, a 
Pontevedra, i des d’allí vam 

anar seguint l’itinerari mar-
cat. Excepte el viatge fins a 
Galícia, que el vaig fer sola en 
avió, la resta ho vam fer tot a 
peu. Va ser dur, perquè només 
arribar ens van donar materi-
al i roba que ens havia de ser 
útil, des de botes per caminar 
fins a samarretes, impermea-
ble, jerseis, un dietari per fer el 
seguiment personal, i també, 
per descomptat, el menjar i la 
beguda de tots aquests dies 
en els que el temps ens va 
acompanyar amb bones tem-
peratures, però també vam 
enxampar algun dia que va 
ploure. He de dir que els mo-
nitors i monitores ho van fer 
molt bé i que tota l’organitza-
ció estava molt ben muntada. 
Va ser fantàstic.

Imagino que tractant-se 
d’una experiència tan única 
vas poder fer moltes foto-
grafies amb el mòbil?
Doncs no. De fet, el mòbil 
només el podíem utilitzar 10 
minuts cada dia per comuni-
car-nos amb qui volguéssim, 
però tots aquests dies no vam 
tenir cap pantalla. Els primers 
dies fora de casa trobava a 
faltar poder-me comunicar, 
però reconec que després va 
ser molt alliberador. (En aquest 
aspecte, la mare de la Laia, la 
Judit, apunta que en les pri-
meres trucades la Laia apurava 
els 10 minuts acordats, però 
que després, les trucades eren 
cada cop més breus perquè a 
la Laia l’esperaven les amigues 
i companyes que havia fet a 
l’expedició per a les activitats 
que tenien previstes juntes. Ella 
ho interpreta com una magní-
fica senyal que la Laia ho esta-
va passant molt bé i aprofitant 
el temps).

Ja veig que vas fer noves 
amistats ràpidament...
Sí, així és. Sempre passo per tí-
mida, però a l’hora de la veritat, 
un cop vaig arribar al punt de 
trobada, ràpidament em vaig 
trobar amb companys i com-
panyes. Tots estàvem igual 
perquè entre nosaltres no ens 
coneixíem, però es van formar 
grups i ara ens hem fet insepa-

rables. Amb les amigues que 
he conegut ja hem quedat que 
aviat farem un viatge juntes i 
que no perdrem mai el con-
tacte. Puc dir que és un dels 
aspectes de la Ruta que més 
m’agrada, les amistats i conei-
xences que he fet.

La Ruta Quetzal està pensa-
da com un viatge iniciàtic i 
de fet, a la seva web s’expli-
ca el programa s’inspira en 
una màxima socràtica: “co-
neix-te a tu mateix i després 
projecta’t”. Què has après, 
Laia?
Doncs moltes coses: a con-
viure, a compartir, a aprofitar 
el temps, a gaudir del que te-
nim. He tornat molt contenta, 
molt renovada, amb la sensa-
ció d’haver crescut a tots els 
nivells, perquè precisament 
d’això es tracta. Fins ara em 
considerava una persona tími-
da i em costava relacionar-me, 
però ara en canvi, em sento 
segura i amb força per afron-
tar moltes coses que abans em 
feien por. Tot i que està molt 
ben organitzada, fora de casa 
m’he hagut d’espavilar pel meu 
compte, i aquest és un gran 
ensenyament.

De cara als propers anys se-
gurament la Ruta Quetzal es 
tornarà a organitzar. Què li 
diries a les persones que vo-
len optar per anar-hi i viure 
la teva mateixa aventura?
Que si en tenen l’ocasió, per 
res del món deixin perdre 
l’oportunitat, perquè és única. 
A l’inici de tot em vaig espantar 
una mica, però sabia que ho 
podria fer i en tenia moltes ga-
nes. Durant els dies de l’expe-
dició ningú estava sol. Tothom 
tenia un grup amb el que anar, 
una amiga amb la que estar, 
una mà de suport. Recordo un 
moment en el que vaig veure 
unes xiquetes que no eren del 
meu grup, però em vaig pre-
sentar i de seguida ens vam 
fer amigues. La col·laboració, 
el compartir, el viure aquesta 
experiència tan sensible i es-
pecial plegats i plegades, real-
ment no té preu. Repetiria ara 
mateix.
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